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АУЫЛ ШАРУАШЫЛЫҒЫНА ҚАТЫСТЫ 
АҚПАРАТТЫҢ ЖАРТЫСЫ ЖАЛҒАН

МҰҒАЛІМ – БҰЛ АДАМНЫҢ 
АРДАҚТЫ АТЫ

ЖАҢА ЖОБАЛАР САПАЛЫ БОЛУЫ КЕРЕК

2025 жыл�а �арай 
жа
анды� деректер 
ба засында�ы а�парат-
ты� деректер 175 
зет та байт�а жетеді 
екен. «Б�л дегеніміз – 
әлем дегі электронды 
а� па рат са�таушы 
ал пауыт  тарды� 
ж�мысын бір ша ма 
�иындатады де ген с!з», 
– дейді аме     рикалы� 
цифрлы транс формация 
са ла сы бойынша таны-
мал са рапшы Douglas 
Karr. 
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Бес қабатты заманауи ғимаратта ор-
на ласқан SANA оқушылар сарайында 
5-17 жас аралығындағы жеткіншіктерге 
ар   налған 60-тан астам үйірме мен спорт 
сек циялары жұмыс істейді. Олар тех ни-
ка лық шығармашылық, сәндік-қол дан-
балы #нер, әлеуметтік ғылымдар, музыка 
жә не хореография, спорт секілді бірнеше 
ба ғытқа б#лінген. Орталық бір мезгілде 
700 баланы қабылдай алады. Аумағы 7 
500 шаршы метр ғимаратта соңғы үлгідегі 
тех нологиялармен жабдықталған оқу 
ка бинеттері, жүзу бассейні, акт залы, 
под каст және фото студиялары бар. Мем-
лекет басшысы Lego құрастыру, роботты 
тех ника, 3D-модельдеу және қыш #нері, 
ұр малы аспаптар, домбыра үйірмесі ка-
бинеттері мен жүзу бассейнін аралап 
к#р ді. Сондай-ақ Президент орталықтың 
оқы тушыларымен, балалармен және ата-
ана лармен әңгімелесті.

– +рбір қалада, ауданда осындай ор-
та лықтар ашылуы керек. Мен жақында 

биз нес #кілдерімен кездесу #ткіздім. Бұл 
ба лалар үшін, #скелең ұрпақ үшін қажет. 
Сон дықтан біз бұл мәселеге баса мән 
бере міз, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

SANA жаңа ұрпақ орталығын Damu 
Development Group консорциумы биз-
нес тің әлеуметтік жауапкершілігі аясын-
да салған. Компания құрылтайшысы 
Аб зал Сағымбаев алдағы уақытта бірнеше 
да мыту орталықтарын, әлеуметтік, ден-
сау лық сақтау нысандарын салу жос пар-
ла нып отырғанын жеткізді. Астана қа ла-
сы ның әкімі Жеңіс Қасымбектің айтуын-
ша, 2029 жылға дейін елордада осындай 
15 оқушылар сарайы бой к#тереді. Оның 
ішін де 5 орталықтың құрылысы жуық 
ара да басталады.

Одан соң Мемлекет басшысы «Тұран» 
газ жылу станциясына барды. Президент 
«Тұран» және «Оңтүстік-Шығыс» газ 
жылу станцияларының, сорғы-сүзгі стан-
  ция сының және үшінші ЖЭО-ның құры-
лыс жұмыстарының барысымен танысты. 

Астана қаласының әкімі Жеңіс Қасымбек 
Мем лекет басшысына «Оңтүстік-Шы-
ғыс» газ жылу станциясының және жал-
пы қуаты сағатына 700 гигакалорий бо-
ла тын «Тұран» газ жылу станциясының 
бі рін ші кезеңінің құрылыстары аяқтал-
ға ны туралы мәлімет берді. Оның ай-
туын  ша, «Оңтүстік-Шығыс» станциясы 
Мын жылдық аллеясы, «Нұрлы жол» 
вок залы, «Бағыстан» тұрғын алабы сияқ-
ты құрылысы қарқынды түрде жүріп 
жат қан аудандарды, ал «Тұран» стан ция-
сы қаланың сол жағалауында жаңадан 
са лынып жатқан аумақты тұрақты жылу-
мен қамтамасыз етеді.

Мемлекет басшысына аталған газ 
жылу станциялары биылғы жылыту мау-
сы мының басынан бастап іске қосыла-
тыны ж#нінде баяндалды. Жыл аяғына 
дейін үшінші ЖЭО-ның құрылысы аяқ-
та лады. Үш жаңа нысан қаланы қо сым ша 
жылумен қамтамасыз етеді. Оның қуа-
ты – сағатына 1140 гигакалорий. «Тұран» 
газ жылу станциясының екінші кезеңінің 
салынуы және «Тельман» жаңа газ жылу 
стан   циясы қуаты сағатына 850 гига ка ло-
рий болатын қосымша жылу береді. Құ-
ры лыс компаниясының #кілдері Қазақ-
станда газ жылу станцияларының #н-

діріс тегі отандық үлесін арттыру үшін газ 
жаб дықтарын #ндіруші кәсіпорынмен 
ара да уағдаластықтар бар екенін жеткізді. 
Пре зидент газ жылу станцияларын ке-
зең-кезеңмен пайдалануға беруді тап-
сыр ды.

– Ең алдымен, жобалардың сапасы 
жо  ғары болуға тиіс. Біз оны қадағалаймыз. 
Мұндай жобалар қалаға #те қажет. Мен бұл 
жерге осы мақсатпен келдім. +р қа ла да үш 
негізгі мәселе бар. Олар – жылу, жа рық 
және су. Тұрғындар бұл қа жет ті ліктермен 
міндетті түрде қамтамасыз етілуі керек. 
Оның үстіне, с#з елорда ту  ралы болып 
отыр. Ешқандай кідіріс бол мауға тиіс. Бұл, 
түптеп келгенде, біз дің мемлекетіміздің 
беделі мен имиджіне қа тысты мәселе. 
Сондықтан аталған мә се лені бәріміз 
жұмылып, міндетті түр де толық шешуіміз 
қажет, – деді Мем ле кет басшысы.

Жеңіс Қасымбек Президентке Астана 
су қоймасынан тартылатын су құбы ры-
ның және сорғы-сүзгі станциясының 
іс ке қосылуы ж#нінде айтты. Оның мә-
лі меті бойынша, биылғы қарашада Нұра 
жерасты су к#зінен қуаты 48 мың текше 
метр болатын су құбырын тарту, сондай-
ақ «Тельман» сорғы станциясының қуа-
тын күніне 160 мың текше метрге дейін 

жет кізу ж#ніндегі жобалау жұмыстары 
аяқ талады. Қасым-Жомарт Тоқаев елор-
да халқының саны жылдан-жылға к#-
бейіп келе жатқанына байланысты қо-
сым ша су к#здерімен қамтамасыз ету 
жол дарын іздеу қажеттігіне назар аудар-
ды. Сондай-ақ қаладағы жаңа жылу ны-
сан дарының құрылысын уақытылы аяқ  -
тауды тапсырды.

Президент елорданың индустриалды 
ны сандарын аралау барысында бронды 
д#ң гелекті техника #ндіруге және жаң-
ғыр туға маманданған Kazakhstan Para-
mount Engineering зауытына да барды. 
Бұл компания 2013 жылы құрылған. 
Қазақстан аумағында #з #ндірісін ашу 
жә не бәсекеге қабілетті за манауи бронды 
тех  никаға сервистік қыз мет к#рсету, сон-
дай-ақ түрлі міндет тер ді орындауға ар-
налған бронды д#ңге лек ті машина 
#ндірісін #ркендету аталған компания-
ның артықшылығы саналады. Мемлекет 
бас шысы осы саланы ілгері ле тудің келе-
ше гі зор екенін ерекше атап #тіп, компа-
ния ны қорғаныс #неркәсібіне маман дан-
ған отандық кәсіпорындарды да мытуға 
жан-жақты атсалысуға ша қырды.

Нұрлан ҚОСАЙ

Р Е С П У Б Л И К А Л Ы Қ  Қ О Ғ А М Д Ы Қ - С А Я С И  ГА З Е Т
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Мемлекет басшысы кеше Аста на �аласында�ы бір�атар 
нысан дар ды ара лап к!рді. 'уелі ол SANA о�у шылар сарайына, 
одан со� «Т� ран» газ жылу станциясына және Kazakhstan Par-
amount Engineering зауытына барды.

Фараби ЕРМЕКОВ:Фараби ЕРМЕКОВ:

Б)гін – *стаздар-
ды� кәсіби мерекесі. 

Мемлекеттік мере-
ке лер тізіміне 

сәйкес, елі мізде 
аталмыш мей    рам 

�азанны� ал �аш�ы 
жексен бі сінде 

тойланып келген еді. 
Биылдан бастап 

+кі мет �аулысымен 
�ла �атты �ауымны� 
ме ре   кесі 5 �азанда 
әлем   ні� ж)зден аса 

елі атап !тетін 
Д)ние ж)зілік 

м� �алімдер к)ніне 
сәйкестен діріл ді. 
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КИБЕРҚАУІПСІЗДІКТІ САҚТАУ –
МАҢЫЗДЫ БАҒЫТ
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ТӨРЕШІЛЕРДІҢ ШЕШІМІМЕН
ЖАНКҮЙЕРЛЕР КЕЛІСПЕЙДІ

«ЖАҢА БИЗНЕС» ҚҰРЫЛЫСТЫ 
ЖАРҒА ЖЫҒУЫ МҮМКІН

3аза�станда аса табысты жа�а бизнес «беле� алды». О�ан сәйкес, жауапты ор-
ган дарда тамыр-танысты�ы бар адамдар лицензиялары мен аккредиттеу куәлігіне 
ие ��рылыс және жобалау компанияларын тіркетіп, артынша сатып жібереді. Б�л 
«кесірлі» кәсіпті� ке� ау�ым ал�аны сонша, ол к!ле�кеде, ��пия т)рде емес, ашы�-
тан ашы� ж)ргізіледі. 
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ДЕСТРУКТИВТІ ДІНИ 
АҒЫМҒА ТОСҚАУЫЛ ҚАЖЕТ

Парламент Мәжілісіні� жалпы отырысында �арау �шін палата Бюросы 6 мәселе �сын�ан 
екен. Олар – Бюджет кодексіні� жобасы туралы, кейбір за�намалы� актілерді Конституция 
нормаларына сәйкес келтіру, білім беру және бала ���ы�ын �ор�ау мәселелері, 
Мемлекеттік корпорация мәселелері туралы. Сондай-а� 'аза�стан Республикасыны� 
«Еуразиялы� экономикалы� ода� ше�берінде аудиторлы� �ызметті ж�зеге асыру туралы 
келісімді ратификациялау туралы» за� жобасы �аралды. Ал бюджет за�намасын жетiлдiру 
мәселелеріне �атысты «Концессиялар туралы» за�ны� к�ші жойылды.

Жалпы отырысқа мемлекеттік корпорация мәсе-
лелері бойынша Цифрлық даму, инновациялар және 
аэроғарыш !неркәсібі вице-министрі "сет Тұрысов 
пен «Азаматтарға арналған үкімет» мемлекеттік 
корпорациясы» коммерциялық емес АҚ Басқарма 
т!рағасы Сүйеніш "бділдин, ал Еуразиялық эконо-
мика лық одақ бойынша Премьер-Министрдің 
орын басары – Қаржы министрі Ерұлан Жамаубаев, 
Сыртқы істер министрінің орынбасары Ермұхамбет 
Қоныспаев шақырылған екен. Мәжілістің жалпы 
отырысында депутаттар Мемлекеттік корпорация 
мәселелері бойынша түзетулерді бірінші оқылымда 
мақұлдады. Мәжіліс депутаттары бастамашылық 
еткен бұл құжат мемлекеттік қызметтер к!рсету 
саласындағы заңнаманы жетілдіруге бағытталған 
бо латын. Заң жобасында Мемлекеттік корпорация-
ның мемлекеттік қызметтерді тікелей к!рсететін 
және қолжетімділігі шектеулі дербес деректерге қол 
жет кізе алатын қызметкерлерін мемлекеттік функ-
ция ларды орындауға уәкілеттік берілген адамдарға 
теңестірілген адамдарға жатқызу, ақпараттық жүйе 
шеңберінде !тініштер қабылдауды ұйымдастыру 
құзыретін Мемлекеттік корпорацияға беру, «Азамат-
тарға арналған үкімет» мемлекеттік корпорациясы» 
ұғы мын нақтылау к!зделген болатын. Сондай-ақ 
депутаттар ЕАЭО шеңберінде аудиторлық қызметті 
жү зеге асыру туралы келісімді ратификациялап, па-
лата комитеттері бірқатар жаңа заң жобасын жұмыс-
қа алды.

Күн тәртібіндегі мәселелер талқыланып болған 
соң депутаттық сауалдарға кезек берілді. Марат 
Баши мов «AMANAT» партиясы фракциясының 
депу таттары атынан Премьер-Министр мен Бас 
прокурорға заңсыз иеленген активтерді қайтару ту-
ралы заң жобасының дайын болмай жатқанын сынап 
сауал жолдады. Сол сияқты «AMANAT» фракциясы 
мүшесі Ерлан Саиров "лихан Смайылов пен Берік 
Асыловтың атына жолдаған депутаттық сауалында 
«Самрұқ-Қазына» ұлттық әл-ауқат қорын сынға 
алды. Оның айтуынша, «Самрұқ-Қазынаның» енші-
лес «Самрұқ-Қазына Бизнес Сервис» компания-
сының басшылығы кәсіпорынның тапқан пайдасы-
нан екі есе к!п бонус алған. Кәсіпорын басшысы бір 
жылда 74,9 млн теңге, басшылық 274 млн теңге бонус 
жазып алған. =з кезегінде, «Самрұқ-Қазына Бизнес 
Сервис» компаниясының еншілес «КАЗ КЛОУД» 
кәсіпорнының менеджменті компанияның таза пай-
дасы 61 млн теңге бола тұра, сыйақы ретінде бір 
жыл да 336 млн теңге алған. Ал тең құрылтайшы боп 
табылатын «Қазақтелекомның» басқарма мүшелері 
жалпы 422 млн теңге сыйақы алған. "рбір мүшесіне 
105 млн теңгеден келеді. Сондай-ақ «Қазақтелеком» 
!зінің үлесін жеке серіктестікке беріп жіберген. «Бұл 
үлес неге, қалай берілді, мемлекетке залал жоқ па?» 
деген сұрақтар туындайды.

«Біздің қарапайым халқымыз бір үзім нанға 
жарымай жүргенде, бұл неткен асқандық? «Самрұқ-
Қазына» ұлттық әл-ауқат қорының қызметкерлері, 
еншілес кәсіпорындары !здерінің басшыларына 
бонус, сыйақы жазып алуға ғана қызмет ете ме?» 
деген заңды сұрақ туады! «AMANAT» фракциясы 
«Самрұқ-Қазына» ұлттық әл-ауқат қорының атына 
заты сәйкес келуі керек деп есептейді! Біріншіден, 
«Самрұқ-Қазынаның» !з менеджментіне «асыра 
сілтеп» сыйақы жазу саясатының заңға сәйкестігін 
анықтап, бұл ашк!здікті тоқтату қажет. Екіншіден, 
«Самрұқ-Қазынада» құжынаған еншілес кәсіпорын-
дар дың қажеттігін анықтау керек. Үшіншіден, 
«Самрұқ-Қазынаның» қаржы саясатының ашық-
тығын қамтамасыз ететін тетіктер жасалуы тиіс», – 
деді депутат Ерлан Саиров.

Аманаттықтар жолдаған келесі бір депутаттық 
сауал Ерұлан Жамаубаевқа арналды. Депутат Ринат 
Зайытов Мемлекеттік сатып алу бойынша Заң 
жобасының әлі дайын болмай жатқанын ашына 
жеткізді.

«Бұл мәселені әр ай сайын «AMANAT» фракция-
сының мүшелері қаперінде ұстап отыр. Ел тұрғын-
дарына сіздер жасаған проблеманы түсіндіріп әлек-
піз! Енді Мемлекет басшысы қайта тапсырма берді. 
Жаңа заң ды дайындаңдар, мейлінше халыққа оңтай-
лан дырыңдар. Ал заңның жаңа жобасы әлі Мәжіліске 
келмеді. Біз тек сұлбасын к!рдік. Заңның «сұлбасы» 
не дейді: менің түсінгенім бойынша, заң тек «рамоч-
ный». Бұл қалай, яғни заңның маңызды тетіктері 
нормативтік-құқықтық актілер деңгейіне түсірілген. 

Барлық мәселе тек Үкімет пен әкімдік арқылы шеші-
летін болады. Оған қазіргі жасалған заңның жаңа 
жобасы негіз бола алмайды. Жаңа министр келсе, 
!зіне ыңғайлы, болмаса министрліктегі мүдделес 
қызметкерлерге оңтайлы !згерістер жасай береді. 
Біле білсеңіздер, заңнан биік құжат жоқ. Сондықтан 
ел мүддесін қорғайтын заңдарға келгенде – !з ерік-
теріңізбен қазаншы болуларыңызды тоқтатуды 
сұрай мын. Ертең дау туғанда, проблема болғанда 
халықта, мердігерде «AMANAT»-тың депутаттарын 
іздейді. Сол үшін әрбір мәселе заң деңгейінде 
пысықталуы қажет. Бізге «рамочный» заң керек емес. 
"лі де уақыт бар. Айтарымыз біреу ғана – заң 
жобасын қайта қарастыру қажет!» – деді ол.

Естеріңізде болса, !ткенде ғана «AMANAT» 
партиясы қасиетті қара домбырамыз бен қастерлі 
ұлттық құндылықтарымызды жат ағымдардың қор-
лауына жол бермейтінін мәлімдеген болатын. Бұл 
жолы депутаттар діни деструктивті ағымдардың 
қаупіне назар аудартты. Халық қалаулыларын «жүзін 
тұмша лап, бетін бүркеп, қара матаға сүрінгендер мен 
етегін ашып, абыройын шашып, тәнін сатып 
тағдыры бүлінген қыз тәрбиесін қалай түзейміз?» 
«Салт-дәс түрін талақ етіп, ұлттың ұлы болуға емес, 
жат ағым ның құлы болуға мойынсынған, ағайыннан 
ақиларын артық к!рген ұл тәрбиесінің бүлінуін 
қалай ж!нге саламыз?» деген сұрақтар алаңдатты. 
Расында да, дүрбелеңі к!п, бүгінгі аласапыран 
қоғамда ұлттық асыл мұраларымыз – салт-дәстүр-
лері мізге деген шабуыл к!беюде. "сіресе, жастарды 
соқыр фана тизмге, радикализмге итермелейтін жат 
ағымдар, әлеуметтік желіде сананы улайтын теріс 
уағыздар, тынысымызды тарылтып, алқымнан алып 
барады. Бұл – ұлттық мұратымызға, тұтастығымызға 
т!нген қауіп! Қасиетті домбырамыздан бастап, тұсау 
кесу, беташар мен сәлем салу сияқты дәстүріміздің 
барлығын «харам» деп ата жолынан адастыруға 
тырысып, тамырымызға балта шабуда. Тіпті, ұлыс-
тың ұлы күні саналатын «Наурыз» мейрамын да 
қаралаушылар баршылық. Қара жамылып, паран-
жамен бетін тұмшалап алған қаршадай қыздарымыз-
ды, сақалының ұшына қайшы тигізбей жалбыратып, 
балағын кесіп шолтитып, екі к!зі қанталап келе 
жатқан ұлдарымызды к!ргенде қабырғаң қайысып, 
к!ңілің құлазитыны да рас. Радикалды ағымның 
кесірінен Сирияға кетіп, қыршынынан қиылған 
ұлдардың тағдыры, содырлардың қолжаулығына 
айналып, апта сайын талақ болып абыройынан 
айырылған қазақ қыздарының !кінішке толы 
адасқан !мірі қоғамға сабақ болуы тиіс еді. Бірақ 
бү гін гі ахуал !ткеннің қателігінен сабақ алмағаны-
мызды к!рсетеді.

«Атаның батасын, әкенің ақылын, ананың 
!негесін бойына сіңіре білген сенімі берік намысшыл 
халық едік, жат ағымдарға к!ндігіп, уағызшыл болып 
барамыз. Бірігуге емес б!лінуге, !негеге емес, !секке 
!ңешімізді созамыз. =зіміздің асылымыздан жеріп, 
!згенің жасығына үйірміз. Танымымыз тарылып, 
нанымымыз лайланып, қоғамның түсінігі қырыққа 
б!лінуде. Меніңше, т!л мәдениетімізге, ұлттық 
тәрбиемізге мән беріп, жат ағымдардың шабуылына 
тыйым салғанда ғана !негелі ұрпақ тәрбиелей 
аламыз. Ұл-қыздарымызды теріс уағызбен емес, 
ұлттық тәрбие арқылы ж!нге сала аламыз. Ол үшін 
мемлекеттік деңгейде ұлттық идея қолға алынуы 
керек. Мемлекет діннен б!лекпіз деп, жат ағымдар-
дың тайраңдауына жол берілді. Ұлттық құндылық-
тарымызға, салт-дәстүрімізге шабуылдаушы күш-
терге «әй» дейтін әже, «қой» дейтін қожа бол мады. 
=кінішке қарай, етек-жеңімізді жинап, есі мізді жия 
алмай келеміз. Меніңше, біздің мемлекет ретінде 
араласып, ж!нге салатын уақытымыз әлдеқашан 
келді. Үкімет осыны ойлап нақты қадамдар жасауға 
тиіс. С!зімнің түйіні! Халықты аздыратын осындай 
шабуылдарға тоқтау, заңмен тыйым салмасақ 
болмайды. Салт-дәстүрімізбен, т!л мәдениетімізбен 
үйлесім тапқан дәстүрлі дінімізді жат ағымдармен 
бұзып алмайық! Ойланайық, ағайын!» – деді депутат 
Аманжол "лтай.

Мәжілістің бұл жолғы жалпы отырысы сынмен 
ерекшеленді. Ашынғанда шығады ащы дауысым 
демекші, Үкіметті қамшылаған да, қайраған да 
депутаттар болды. Іште бұққан шындық ашық 
айтыла бастады. Ұлттық құндылық пен әлеуметтік 
әл-ауқат әділет жолымен жүргенде ғана  ұшпаққа 
шығады.

Н.ҚОСАЙ

ЖАНАРМАЙ БАҒАСЫ 
ҚЫМБАТТАМАЙДЫ

Энергетика министрі Алмасадам Сат-
�алиев KazEnergy XV Еуразиялы� фору-
мында 'аза�станда�ы бензинге �атысты 
жа� дай және к3ршілес елдердегі ба�аны� 
3згеруі бізді� нары��а �алай әсер ететіні 
туралы айтты. Оны� айтуынша, елімізде 
бензин ба�асыны� болжамы бір�алыпты.

«Ресей Федерациясындағы мүмкін болатын ба-
ғаны қоспағанда, бағаның !суіне алғышарттар жоқ. 
Қазіргі уақытта Қазақстанда сұраныс пен тұтыну 
тең герілген, дизель отынына қажетті мұнай !німдері-
нің қоры қалыптастырылды. Жанармай – шамамен 

бір ай мерзімге, 92 және 95 бензиндері үшін – 25 күн 
деңгейінде. Сонымен қатар мұнай !німдерінің осы 
түрлерін !ндіруді ескере отырып, біз тапшылықты 
күтпейміз», – деп атап !тті ол. 

Сонымен қатар министр Ресей Федерациясында 
орын алып отырған мұнай !німдеріне жұмсалған 
шығындарды !теу к!лемінің т!мендеуіне бай-
ланысты белгілі бір тәуекелдер бар екенін атап !тті. 

«Бұл жерде импорттық жанармай бағасының !суі 
мүмкін тәуекелдер бар. Ол ішкі нарықтағы бағаларға 
пропорционалды әсер етеді. "зірге біз қалыптас тыр-
ған резервтерге сүйене отырып, елімізде !ндірілетін 
!нім дерге назар аударып отырмыз», – дейді Алма-
садам Сатқалиев.

Алматы қаласы Білім басқар-
масының мәліметінше, №172 
мек тепте бастауыш сынып оқу-

шы лары арасында қызылша 
анық талған. 20 қыркүйекте мек-
тепте Алматы қаласы Медеу ау-

данының Санитариялық-эпи-
деми ологиялық басқармасының 
мамандары комиссия !ткізді. 
Мектеп әкімшілігіне қызылшаға 
қарсы вакцина алмаған бастауыш 
сынып оқушыларын 16 қазанға 
дейін (инкубациялық кезең) 
қашықтан оқыту режиміне к! ші-
ру ұсынылып отыр. «№172 мектеп 
директоры ұсыныстарды ескеріп, 
инфекцияның одан әрі таралуын 
болдырмау үшін инкубациялық 
кезең аяқталғанға дейін барлық 
бастауыш сынып оқушысын 
онлайн оқытуға ауыстыру туралы 
шешім қабылдады. Мұғалімдер 
мен ата-аналар арасында түсіндіру 
жұмыстары жүргізілді. Балалар 
онлайн оу үшін қажет компью тер-
лік техникамен және интернет-
ресурстармен қамтамасыз етіл-
ген» делінген басқарма хабарлама-
сында. "кімдік !кілдері қаланың 
басқа мектептерінде жағдай тұ-
рақ ты және эпидемиологтердің 
бақылауында екенін мәлімдеді.

ҚЫЗЫЛША АУРУЫ 
ӨРШІП ТҰР

Алматыда�ы мекте птер ді� біріні� бастауыш сынып 
о�ушылары �ызылшаны� 3ршуіне байланысты бір ай�а 
жуы� �ашы�тан о�у�а ауыстырылды.

А�т3беде прокурорлар кәсіпкерлер 
алдында�ы кедергілерді жойды. Б�л туралы 
Бас прокуратураны� баспас3з �ызметі 
мәлімдеді. 

Ақт!бе облысының прокуратурасының талдау 
нәтижеcі к!рсетіп отырғандай, Ақт!бе облысы 
бойынша мемлекеттік кірістер органдарымен биыл 
камералдық бақылау нәтижелері бойынша 20 
кәсіпкерлік субъектісіне хабарламалар қойып, олар 

шоттарын бұғаттауға әкеп соққанын анықтады. 
Тиісінше, олар кәсіпкерлердің қызметіне кері әсерін 
тигізді. Қойылған хабарламалардың заңдылығын 
зерделеумен прокуратура оларды негізсіз деп танып, 
қадағалау актісін енгізді.

Нәтижесінде, салық органының шешімдері 
жойылып, кінәлі тұлғалар жауапқа тартылған. Ал 
кәсіпкерлер !з қызметіне қайта кірісті. Осылайша, 
прокуратура кәсіпкерлер алдындағы кедергілерді 
жойды. Салық органының басқа да актілерінің 
заңдылығын тексеру жалғасуда.

20 КӘСІПКЕРДІҢ ШОТЫ 
ЗАҢСЫЗ БҰҒАТТАЛҒАН



«ҚОҒАМДЫҚ 
БАҚЫЛАУ ТУРАЛЫ» 
ЗАҢ ХАЛЫҚТЫҢ 
ИГІЛІГІНЕ АРНАЛДЫ

АПАТТЫ МЕКТЕПТЕН АРЫЛАМЫЗ

Бұл заңдарды халық к�птен 
күткен құжат деп атауға болады. 
Се бебі заң әділетті мемлекет құ-
ру дағы қоғамдық қатынастарды 
рет теуге нақты механизмдерді 
қа рас тырған. 

«Қоғамдық бақылау туралы» 
заң ның басты мақсаты – азамат-
тар дың мемлекет істерін басқару-
ға қатысуын қамтамасыз ету.

«Енді аталған заң нақты қай 
проб лемаларды шешеді?» – деп 
нақ ты тоқталатын болсам. Бірін-
ші ден, мемлекеттік органдар мен 
ква зимемлекеттік сектор жұмы-
сы  ның «ашықтығы» деңгейі жо-
ға  рылайды. Екіншіден, аза мат-
тар дың мемлекет істерін басқару-
ға ұмтылу деңгейі �седі. Үшінші-
ден, мемлекет пен қоғам арасын-
да ғы �зара сенімнің деңгейі жо-
ғары лайды.

Ілеспе заң арқылы мемле кет-
тік органдардың петицияны қа-
рау мерзімдері орталық мем ле-
кет тік органдар үшін 40 күн, ал 
жер гілікті атқарушы органдар  
үшін 20 күн болды. 

Сондай-ақ қоғамдық-эколо-
гия  лық бақылау жүзеге асыры ла-
тын субъектілер саны артты және 
әс  кери оқу орындары тәр бие-
лену шілері мен ұландарының, 
ка деттері және курсанттарының 
�мі рі мен тұрмысын к�ру үшін 
жа қын туыстарына баруға рұқсат 
етіл ді. Бұл дегеніміз – әскери кур-
санттардың жақын туыстары ту-
ған ата-анасы осы әскери оқу 
орын дары мен б�лімшелерге бара 
ала ды, тамақтануы, тәртібімен 
та нысуына мүмкіндік бар.

/кімшілік және рәсімдік про-
цес тік кодексте петицияларды 
беру және қарау тәртібі бекітіліп 
отыр. Петицияны Қазақстан Рес-
пуб ликасы азаматтары арнайы 
ин тернет портал арқылы бере 
ала тын болады. Уәкілетті орган 
пе тиция жария болағанға дейінгі 
заңда бекітілген шарттарға сәй-
кестігін қарайды. Сонымен қатар 
петицияға берілген күннен бастап 
электронды түрде 10 жұмыс күні 
ішін де, ал қағаз күйінде 20 жұмыс 
күні ішінде елімізде 50 азамат қо-
сылуы қажет. 

Петицияны міндетті түрде қа-
рау үшін оларды қолдайтын дауыс-
  тың шекті мәндері бекітілді. Ау-
дан дық деңгейде аудандық әкім-
дік тер қарауы үшін халқы 50 
мың   нан асатын болса 2,5 мың 
дауыс жинауы тиіс, халық саны-
ның кемінде 5 пайызы. Ал аудан-
дық деңгейдегі мәслихаттар қа-
рауы үшін халқы 50 мыңнан аса-
тын болса, 5 мың дауыс болуы 
ша рт, яғни халық санының кемін-
де 10 пайызы керек. Облыстық 
дең гейдегі әкімдіктер үшін тиісті 
әкім шілік-аумақтық бірлік тұр-
ғындарының 1 пайыз дауысы 
жә не облыстық деңгейдегі мәс-
ли хаттар қарайтын петиция тиісті 
әкім шілік-аумақтық бірлік тұр-
ғындарының кемінде 2 пайызы 
болуы шарт. Ал республикалық 
дең гейде Үкімет қарайтын пети-
ция кемінде 50 мың дауыс жинауы 
абзал. 

Бұл азаматтардың қажеттілік-
теріне ден қою. Сол жердегі мем-
ле кеттік органдардың ашықты-
ғын және азаматтар тарапынан 
к� теріліп отырған сұрақтардың 
ашық тығы мен жеделдігін арт-
тыру үшін, азаматтық қоғамның 
мем лекетті басқаруға қатыстыру 

үшін петиция институты енгізіліп 
отыр. 

Бұған дейін әртүрлі ресурста 
бол ған бір ресурста болады. Со-
сын дауыстың шекті мәнін айтып 
�т тім, сол шекті мәні жиналған 
жағ дайда мемлекеттік органдарда 
қа ралады. Олар ауданда әкімдік, 
ау дандық мәслихат облыстық 
әкім дік пен облыстық мәслихат 
жә не республика деңгейінде  Үкі-
мет.  Сол қараудың негізінде ше-
шім қабылданады немесе пети-
ция ны қанағаттандырудан дә лел-
ді бас тарту туралы уәжді жауап-
та ры да авторларға жолданатын 
бо  лады. Бұның барлығы заңмен 
рет теліп отыр. Бүгінде бей бере-
кет сіздікті реттеуге арналып отыр. 
Бұл да бір саяси мәдениеттің, 
со    ны мен қатар билік пен бұқа ра-
ның ара сындағы саяси диалогтің 
жаңа деңгейге к�терілуіне ықпал 
етеді деп ойлаймын.

Заң мемлекет пен азаматтық 
қо ғамның қоғамдық бақылау са-
ла сындағы �зара іс-қимылының 
мә нін, қағидаттары мен стан-
дарт тарын бірыңғай түсінуді қам-
тамасыз етеді.

Қоғамдық бақылауды қалып-
тас тырып, дамыту – қоғамдық 
ба   қылау объектілерінің қызметін 
ел және халық мүддесіне сәйкес 
жү    зеге асыруға негіз болады. 
Жол, мектеп, бюджет және басқа 
да сұрақтардың шешімінде сы-
бай лас жемқорлық тәуекелдеріне 
жол бермеуге, қоғамдық-саяси 
жә не әлеуметтік-экономикалық 
мә селелердің жүйелі шешімінде 
би лік пен қоғам арасындағы се-
нім ді арттыруға мүмкіндік береді.

Тұтастай алғанда, заң қо ғам-
дық бақылауды ұйымдастырудың 
және жүзеге асырудың бірыңғай 
қа ғидаттары мен рәсімдерін, қо-
ғам дық бақылау нысандары мен 
инс титуттарының құқықтық ба-
за сын жүйелеуге мүмкіндік бе ре-
ді.

Халықаралық тәжірибеге тоқ-
та лар болсақ, халықаралық заң-
на маны, жақын және алыс шет-
ел дердің заңнамасын талдағанда 
қоғамдық бақылауды жүзеге 
асы ру мәселелері халықаралық 
шарт тар, конвенциялар және са-
ла лық заңдар деңгейінде регла-
мент телгенін аңғаруға болады.

Мысалы, АҚШ пен Еуропа-
лық одақ елдерінде «Қоғамдық 
ба    қылау» термині» қоғам тара пы-
нан мемлекеттің қызметін ба қы-
лау ды білдіреді. Қоғам – бақылау 
су бъектісі, мемлекет – бақылау 
объек тісі.

Скандинавия елдеріндегі қо-
ғамдық бақылаудың халықаралық 
тә жірибесі мемлекеттің бақы лау-
шы сы ретінде бүкіл қоғам �зінің 
әр түрлі институты: кәсіпкерлік 
жә не кәсіподақ, жалпыұлттық, 
жас тар мен ардагерлер, адам құ-
қық тары мен тұтынушылар, сон-
дай-ақ қоғамдық басқарудың 
әр түрлі саласындағы қоғамдық 
ұйым арқылы әрекет етуі  нақ ты-
ланған.

Англосаксондық құқық жүйе-
сі елдерінде қоғамдық бақылауды 
не гізінен к�птеген қоғамдық 
ұйым жүзеге асырады, олар дың 
кейбіреулерінің тиімділігі ерекше 
назар аударуға тұрарлық. 

Еуропалық одақ аясында қо-
ғам дық ұйымдар тікелей қоғам-
дық бақылау органдарын құра 
алады.

Ұстаздар күні қарсаңында 
«AMANAT» партиясында «Ха-
лық пен бірге!» сайлауалды бағ-
дар ламасының білім беру сала-
сын дағы басым бағыттары ай-
тыл ды. 

Мәселен, биыл 80 мыңға жуық 
оқушыға арналған екі ауы сым да 
жұмыс істейтін 77 мектеп пай да-
лану ға берілді. Жыл соңына дейін 
бас-аяғы 130 мыңнан астам оқу-
шы ға арналған 165 мектеп пай -
далануға беріледі деп жоспар-
лануда.

Сонымен қатар елімізде 53 
мек тепте күрделі ж�ндеу жұмы сы, 
435 мектепте ағымдағы ж�н деу 
жұмысы аяқталды. Бұған қо са, 

346 мектепте 317 пәндік ка    бинет 
ашы лып, 387 мектептің жиһазы, 
406 мектептің кітапханасы жаңар-
тылды. 

Сайлауалды бағдарлама ая-
сын да 2025 жылға дейін шағын 
қа лаларда, аудан орталықтарында 
жә не ауылдарда бас-аяғы 3 мың 
мектепті жаңғырту жоспарланып 
отыр. 

Бұған дейін Мәжіліс депута-
ты, «AMANAT» партиясы жа нын-
 дағы Білім беру және денсаулық 
сақ тау мәселелері ж�ніндегі рес-
пуб ликалық кеңестің т�рағасы 
Жұл дыз Сүлейменова Қазақ-
стан  да сапалы әрі мазмұнды бі-
лім беру жүйесі жолға қойылуы 

тиіс екенін атап �ткен болатын.
«Президент Қасым-Жомарт 

То қаев «/ділетті Қазақстанның 
эко номикалық бағдары» атты 
Қа зақ стан халқына Жолдауында 
са палы білім әр баланың мыз ғы-
мас құқығы, осыған сәйкес білім 
са пасы еңбек нарығының сапа-
сына байланысты  тұтастық қа-
жет  екенін айтқан болатын. Осы 
са лаға жауапты мемлекеттік ве-
домс тволар Мемлекет басшысы 
Жолдауда міндеттеген тапсырма-
лар мен партиямыздың сайлауал-
ды бағдарламасында қамтылған 
бастамаларды жүйелі түрде жү зе ге 
асыруы �зекті. Ең бастысы, Пре-
зидент айтқан сапалы әрі маз мұн-
ды білім жүйесі жолға қойы луы 
керек», – деді ол. 

Тұрғындар саны аз кейбір 
ауыл дарда мектеп мүлдем жоқ. 

«AMANAT» партиясы осы мәсе-
ле ні шешу үшін сайлауалды бағ-
дар ламаға мектеп автобустарын 
са тып алуды к�здейтін тармақ 
ен гізді. Бүгінде осындай мектеп-
тер ге 314 автобус жеткізілсе, жыл 
соңына дейін тағы 82 автобус 
ж�нелтіледі деп жоспарлануда. 

Сонымен қатар биыл 500 
мек  тепте бейнебақылау каме ра-
ла рын, турникеттер, дыбыстық 
ес кертулер және дабыл түйме ле-
рін орнату арқылы қауіпсіздік 
жағ дайы жақсартылды. Бала құ-
қық тары ж�ніндег і  уәкіл, 
«AMANAT» партиясы жанын дағы 
Отбасы және халықты әлеуметтік 
қор ғау мәселелері ж�ніндегі рес-
пуб ликалық кеңестің т�рағасы 
Ди нара Зәкиева балалардың �мі-
рі мен денсаулығының қауіпсізді-
гін қамтамасыз ету үшін партия-
лық тар барлық �ңірде мектептер-
ге тексеру жүргізетінін атап �тті.

Алдағы бес жылда білім беру 
ұйым дарының 58 мыңнан астам 
педагогі зорлық-зомбылықтың, 
оның ішінде кәмелетке тол ма-
ған дар арасындағы әлімжеттіктің 
(бул линг) және суицидтің алдын 
алу бойынша оқытудан �теді. 
Бү    гінде 5,2 мыңнан астам педагог 
оқытудан �тті.

Тағы бір айта кететіні, биыл 
бі рінші жартыжылдықта пат ро-
нат тәрбиешілердің жалақысы 
екі есе �сті. Бұл қадам бірінші 
ке    зекте патронаттық тәрбиеге 
бе ріл ген балаларды қамту аясын 
ұл ғайтуға, сондай-ақ баланы ин-
тернат мекемесіне қайтару қаупін 
азай туға мүмкіндік береді.
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КИБЕРҚАУІПСІЗДІКТІ САҚТАУ –
МАҢЫЗДЫ БАҒЫТ

Мәжіліс депутаттарыны�, бейін-
ді ведомствоны� және кибер �ауіп-
сіз дік саласында�ы сарап шы лар-
ды� �атысуымен А�паратты� �ауіп-
сіз дік туралы за� жобасы тал�ы-
лан ды. Жа�а нормалар азамат тар-
ды� дербес деректерін за�намалы� 
де� гейде �ор�ауды �амтамасыз 
ету ге және оларды� тарап кетуіне 
жол бергендерді жазалау�а м!м-
кін дік береді. 

Мәжіліс депутаты, аталған заң жобасы 
бойын ша жұмыс тобының жетекшісі Ека те-
ри на Смышляеваның айтуынша, жаңа құжат 
12 заңнамалық актіге �згерістер мен толық-
тыру лар енгізуді к�здейді. Мәселен, онда 
аза  маттардың дербес деректерінің қауіп сіз ді-
гіне мемлекеттік бақылауды күшейту, жеке 
ба  сын куәландыратын құжаттардың к�шір-
ме сін жасауға және �ңдеуге тыйым салу, сон-
дай-ақ «ақ хакерлердің» қызметін реттеу 
ж� ніндегі нормаларды енгізу жоспарланған. 
Со нымен қатар жаңа заң жобасына сәйкес, 
дер бес деректер тарап кетуі мүмкін болған 
жағ дайда азаматтарға хабарланатын болады.

«Азаматтар к�біне �з мәліметтерінің та-
рап кетіп, қаск�йлердің қолына түсуі мүмкін 
еке  нінен күдіктенбейді де. Pйткені заңна ма-
лық деңгейде деректердің тарап кетуі туралы 
хабарлау міндеттемесі бекітілмеген. Біз мұны 
түбегейлі дұрыс емес тәсіл деп есептейміз. 
Осы заң жобасында дербес деректердің қауіп-
сіздігін бұзғаны үшін жауапкершілікті кү шей-
ту ж�ніндегі шаралар к�зделген. Осылайша, 
дербес деректер операторлары «Электронды 
үкімет» порталы және 1414 СМС хабарлама 
ар қылы дербес деректердің иесі – азаматты 
да, реттеуші – ЦДИАPМ де мәліметтің тарап 
кет кені туралы хабарлауға міндетті»,  – деп 
атап �тті Е.Смышляева.

Сондай-ақ ол қазір «/кімшілік құқық-
бұзу  шылық туралы» кодексіне түзетулер ен-
гізу бойынша жұмыс қатар жүргізіліп жат қа-
нын атап �тті. Оған сәйкес, дербес деректердің 
қауіп сіздігін бұзғаны үшін жазаны айыппұл 
м�л шерін ұлғайту арқылы қатаңдату к�здел-
ген.

«Қазір Мәжілісте «/кімшілік кодекс» қа-
ралып жатыр, онда біз айыппұлды 3 есеге 
ұл ғайту туралы норма енгізуді ұсындық. Бұл 
мә селеде біздің заң жобасын әзірлеуші ретін-
де гі ұстанымымыз, деректердің қауіпсіздігін 
бұз ғаны үшін айыппұл оларды қорғауға ке-
тетін шығындардан аз болса, бизнес субъек-
тілері мен операторлар деректерді барынша 
қорғаудың бүкіл шарасын қабылдамайды. Ал 
егер айыппұл м�лшері едәуір ұлғайтылса, 
жағ дай керісінше болады. Яғни, дербес де рек-
термен жұмыс істейтін қызметтер мәлі мет-
терді қорғау және оның тарап кетуінің ал дын 
алу, оның ішінде �з қаражатын үнемдеу үшін 
де күшейтілген шаралар қабылдайды», – деді 
депутат.

Сонымен қатар заң жобасының жаңа та-
лабы жеке басын куәландыратын құжат тар-
дың к�шірмелерін жасауға және �ңдеуге 
тыйым салуды к�здейді.  ЦДИАPМ Ақпа рат-

тық қауіпсіздік комитетінің т�рағасы Руслан 
/б діқалықов бүгінде к�птеген мекемеде аза-
маттардың құжаттарының к�шірмелері қа-
жет сіз жиналып жатқанын, бұл дербес дерек-
тер дің тарап кетуіне және олардың үшінші 
қол ға түсуіне ықтимал себеп болуы мүмкін 
еке нін атап �тті.

«Қазір к�птеген спортзалда, сауда нүк те-
лерінде, әртүрлі ұйымда азаматтардың жеке 
куә ліктерінің к�шірмелері жасалады. Бірақ 
бұл мүлдем қажет емес әрекет. Тіпті, мұндай 
жағ дайда дербес деректердің қолды болу қаупі 
бар. Жеке басын сәйкестендіру операция ла-
рын жүргізу үшін азаматтың тек деректері 
қа жет, бірақ оның құжаттарының к�шірмесі 
мүл дем қажет емес. Біз мұны заңсыз деп са-
най мыз және жаңа заң жобасында жеке ба-
сын куәландыратын құжаттардың к�шірмесін 
жи науға және �ңдеуге тыйым салатын норма 
қарастырылған. Сонымен қатар жаңа заң 
қа былданғаннан кейін біздің министрлік ен-
гізілген нормалардың және тұтастай алғанда 
дер бес деректерді қорғау саласындағы заң-
наманың сақталуын қадағалай алады. Осы-
лай ша, ҚР ЦДИАPМ осы саладағы заңна ма-
ның сақталуына мемлекеттік бақылауды 
жү зеге асырады», – деп атап �тті Р./бді қа-
лықов.

Pз кезегінде киберқауіпсіздік саласындағы 
сарапшы, «Кибершабуылдарды талдау және 
тергеу орталығы» басшысы Олжас Сатиев заң 
жобасындағы «ақ хакерлердің» қызметін рет-
теу б�лімінің �зектілігіне тоқталды.

«Заң жобасындағы «ақ хакерлер» туралы 
нор ма – баг-боунти платформасының жұмыс 
істеуі үшін құқықтық алаң құруға мүмкіндік 
беретін маңызды талаптардың бірі. Қазір бү-
кіл әлемде «ақ хакерлер» деп аталатын және 
ақ параттық жүйелердің осал тұстарын табуға 
к�мектесетін зерттеуші бағдарламашыларды 
тартуға болатын платформалар белсенді 
жұмыс істейді. «Ақ хакер» ақпараттық жүйе 
ие сі нің тапсырысы бойынша бұзу арқылы 
жүйе нің осал тұсын іздейді, содан кейін кем-

ші ліктерді жою үшін тапсырыс берушіге ақ-
па рат береді. Осындай ынтымақтастықтың 
нә тижесінде тапсырыс беруші �зінің қор-
ғаныс жүйелерін жақсартып алады, ал ха кер-
лер жұмысы үшін сыйақы алады. Мұндай 
ша ра ақпараттық жүйелердің хакерлік ша-
буылдарға тұрақтылығын едәуір арттыруға 
мүм кіндік береді. Қазақстан ТМД-да осы плат-
форманы енгізген алғашқы ел болады», – деп 
атап �тті О.Сатиев.

Баспас�з мәслихатының соңында кибер-
қауіп сіздік, IT және коммуникациялар сала-
сын дағы сарапшы Евгений Питолин қазақ-
стан дықтарға �зінің дербес деректерін қор-
ғау ға қатысты бірқатар кеңес берді.

«Жеке деректеріңізді сақтау үшін �зіңізге 
«циф рлы егіз» жасап алу �те пайдалы. Яғни, 
не гізгі деректерден б�лек, балама цифрлы 
де    ректерді жасап алған ж�н. Тамаққа тап сы-
рыс беру, такси шақыру сияқты түрлі қызметті 
пай далану үшін екінші sim картаны пай д а ла-
ныңыз. Интернетте тауарлар мен қызметтерге 
ақы т�леу үшін кез келген банкте сіздің негізгі 
шо тыңызға немесе депозитіңізге қатысы жоқ 
аз ақшамен сандық т�лем картасын ашу пай-
далы. /ртүрлі сайтта, форумда тіркелу үшін 
не гізгі немесе �зіңіз к�п жұмыс істейтін пош та 
жәшігінен б�лек басқа балама пошта адре сін 
пайдаланған дұрыс. Тағы бір жақсы кеңес – 
әуежайларда немесе кафелерде белгісіз және 
қауіпті wi-fi  қолданбау керек. Мұндай жер-
лер де vpn қызметтерін қолданған дұрыс, бұл 
�зіңізді қорғауға мүмкіндік береді. Алайда 
де ректерді қорғауға қатысты ешкім толық 
ке пілдік бере алмайтынын түсіну керек. Pйт-
кені күн сайын сала қарқынды дамып, �згеріп 
жа тыр. Сондықтан ұдайы оқып, хабардар 
бо лып отыру маңызды», – деді Е.Питолин.

Еске сала кетейік, Ақпараттық қауіпсіздік 
ту ра лы заң жобасын Парламент Мәжілісіндегі 
«AMANAT» фракциясының депутаттары бас-
та машылық етіп, 2023 жылдың 27 қыркүйе-
гін де т�менгі палатаның жалпы отырысында 
қаралған болатын.

Ж"лдыз С$ЛЕЙМЕНОВА, 
Мәжіліс депутаты,

«AMANAT» партиясы 
фракциясыны� м!шесі:

Мемлекет басшысы 1асым-
Жомарт То�аев «1о�амды� 

ба�ылау туралы» және 
�о�амды� ба�ылау, әкімшілік 

рәсімдерді жетілдіру 
мәселелері бойынша 3згерістер 

мен толы�тырулар енгізу 
туралы за�дар�а �ол �ойды.

Ел аума�ында�ы мектеп тер де 2027 жыл�а дейін 1,5 млн 
ы��айлы о�ушы орны �" рылып, апатты және !ш ауы сымды 
мектептер мәсе ле сі толы�ымен шешіледі. 

Бетті дайындаған Бердібек ҚАБАЙ



№111 (4359) 
5 ҚАЗАН 2023 БЕЙСЕНБІ4 САРАП

�аза�станда аса табысты жа-
а бизнес «беле алды». О�ан 
сәй        кес, жауапты органдарда та -
мыр-танысты�ы бар адамдар 
ли              цен     зиялары мен аккредиттеу 
куәлігіне ие ��рылыс және жо  -
балау компанияларын тіркетіп, 
ар   тынша сатып жібереді. Б�л 
«ке        сірлі» кәсіпті ке ау�ым ал�а-
  ны сонша, ол к#лекеде, ��пия 
т$р       де емес, ашы�тан ашы� ж$р   -
гізіледі. 

Алайда бұл мәселемен күресіп жатқан 
құзыр лы мекемелердің қызу қимылы 
байқал    май  ды. Содан ғаламтор да, әлеу-
меттік желі лер де осы бизнестің жарна-
масына толып тұр. Тіпті, OLX сияқты 
жеке хабарлан     дырулар сер   вис          тері арқы-
лы саудалауға кіріскендер кездеседі.

Сарапшылар мұны қауіпті деп танып, 
тосқауыл қоюды талап етіп жатыр. Себе-
 бі ол компаниялардың не персоналы мен 
білікті инженерлік құрамы, не %ндірістік 
және материалдық базасы жоқ. Бірақ 
әлдебір жолмен рұқсат алған. 

'ңірлерде құрылыс салу үшін қажетті 
рұқсат құжаттардың толық пакеті бар 
ЖШС-лар арзандау тұрады: 5-6 миллион 
теңгеге барады. 

Ең қымбаты, әрине, ең ірі мегапо  -
лисі мізде және Астанамызда. Бұларда 
мәсе   лен, 1 категориялы құрылыс салуға 
лицен   зия  сы бар ЖШС 28 миллионнан 
40 мил     лион теңгеге дейін бағаланыпты. 
Елордада 1, 2-ші категориялы компания 
үшін 100 млн қаржы сұралады. Бірақ ол 
тұрғын үй салу тәжірибесіне ие к%рінеді. 

Құрылыс саласының маманы, белгілі 
құрылыс компаниясының менеджері 
Нұрлан Сәбитбек мұндай ЖШС-лардың 
тірегі мықты деген пікір білдірді. 

«Сатылып жатқан компаниялар жал-
ған фирма емес, олардың құжаттары то-
лық. Бірақ қолында ештеңесі, тіпті бал-
ғасы да жоқ. Бұрын олар тұрғын үй, 
әкім   шілік, әлеуметтік объектілер және 
жол салу бойынша тендерлерге қатысып, 
демпинг жасап, тәжірибелі, беделді ком-
паниялардың %зін жығып кететін. Соңы-
нан сол тапсырысты орындайтын мерді-
гер іздейтін. Бүгінде заңнама біраз 
же  т іл ді  рілді. Мемлекеттік сатып алулар-
да құрылыс компанияларынан ұзақ жыл 
жұмыс тәжірибесінің болуы талап етіле-
ді. Дегенмен «қуыс кеуде, құр қол» ком-
па  нияларға бәрібір сұраныс сақталды. 
Алаяқ   тар оларды қажетке жаратудың 
жо лын тапса керек. Мысалы, оларды 
тұр ғын үй-құрылыс кооперативтерін 

құрушылар да пайдаланады деген әңгіме 
бар», – деді Н.Сәбитбек.

Басшылары әлдебір тұрғын үй кешені 
жобасына «үлескерлерінен» орасан зор 
қаражат жинаған, жер телімін жалға 
алып, онда қалқайтып бірер қада қағып, 
қалған ақшамен тайып тұрған тұрғын үй-
құрылыс кооперативтері жоқ емес.

ЖҮЗ МЫҢДАЙ ҚҰРЫЛЫС 
КОМПАНИЯСЫ БАР

Мәселеге 'неркәсіп және құрылыс 
министрлігі де назар аударды.

«Құрылыс индустриясында маңызды, 
к%кейкесті проблема ушықты: лицензия-
лар мен аккредиттеу туралы куәлікті ал-
ған нан кейін құрылыс компаниялары 
са     туға шығарылады. Хабарландыру сайт-
               тары мен сервистері жобалау және құ  ры-
лыс ұйымдарын сату туралы хабар   лан-
дыруларға толып тұр. 'зіңізге қажетті 
кез келген санат-категориядағысын та-
уып бе  ре ді. Бұл ретте аталған ком -
паниялардың қоластында – инже нерлік 
құрамы, менші    г інде – %ндірістік және 
материалдық ба   засы жоқ. Мұндай ком -
паниялардың на  рыққа шығуы мем ле кет 
үшін де қа          уіп-қатер туғызады. 'йт кені 
адамдар      дың қауіп    сіздігі мен денсау лы-
ғы  на қауіп т%ндіреді, экономикаға нұқ -
сан келтіреді. Мұндай компаниялар 
тиіс  ті ресурстары болмаған соң, %зіне 

тап  сырылған жобаны сапалы жүзеге 
асы   ра алмайды», – деді Құрылыс ми-
нистр  лігінің мамандары.

Сондықтан оған тыйым салу үшін 
салалық заңнамаға %згерістер мен то   -
лық    тырулар енгізілмек.

Салада мемлекеттік мықты бақылау 
болмағандықтан, нарық қатысушылары 
да бетімен кетті. Министрліктің дерегін-
   ше, қазіргі кезде Қазақстанда құрылыс 
компанияларына 99 мыңнан астам ли-
цензия берілген, оның ішінде 70 364 ли-
цен зия «жарамды, қолданыста» мәрте   -
бесіне ие. 

Соңғы онжылдықтарда Қазақ    стан-
дағы құрылыс саласы к%птеген сынға 
себепкер болды. Бұған Президенттің %зі 
к%ңілтол   мастық білдірді. Сол себепті де 
Мемлекет басшысы атауының %зі осы 
са лаға арнал ған б%лек министрлік құрды. 

2023 жылдың 4 қыркүйегінде осы ми-
нистрліктің тізгінін ұстаған, оған дейін 
шетелде, еуропалық түрлі құры лымдарға 
басшылық еткен Қазақ   стан ның жаңа 
азаматы Қанат Шарла   паев тан салаға 
жаңа леп әкеліп, тың тәртіп ор нату 
күтіліп отыр. Сарапшы   лардың бай-
ламынша, оның команда сынан құрылыс 
саласын реттеу тетіктерін толы ғымен 
дерлік қайта құрып шығу талап етіледі. 
'йткені бұрын ғы билік тұсында Үкімет-
ке с%зін %ткізе алған құрылыс олигарх-

тары саладағы ойын ере желерін, реттеу 
тетіктерін %здері не ыңғайлы етіп түзіп 
алған. 

Салдарынан саланы әбден былық 
жайлады. 

– Құрылыс жұмыстарының сапасын 
анықтау үшін цифрлық құралдарды бел-
сенді әрі кең к%лемде енгізу қажет. Не-
гізгі құрылыс компаниялары тұрғын үй, 
мек теп, аурухана, жол және басқа да 
әлеу меттік мәні бар маңызды нысандар 
салу үшін мемлекет қаржысын молынан 
игеру    де. Бірақ ашығын айтайық, олар-
дың са   пасы к%бінесе к%ңілге қонбайды. 
Күмән туғызады. Бұл жағдай азаматтар-
дың нара    зылығына соқтырады. Сондық-
тан Үкімет осы мәселеге баса мән беріп, 
цифрлық құралдарды қолдануы тиіс, – 

деді Мемле   кет басшысы Қ.Тоқаев Digital 
Bridge халықаралық технологиялық фо-
румын дағы с%зінде.

«ҚУЫС» ҚОМПАНИЯЛАРДАН 
ҚАЙТСЕК, ҚҰТЫЛАМЫЗ?

Министрлік мамандары елдегі құры-
лыс сапасының құлдырауының бірнеше 
себебін атады: біріншіден, реттеуші 
орган  дар тарапынан тиісті бақылау жоқ, 
олар бұрынғы к%птеген құзырларынан 
айырыл ды. Мысалы, жаңадан іске қосы-
латын нысандарды қабылдап алмайды. 
Құрылыс ком   паниялары %з бетінше пай-
далануға береді. 

Екіншіден, құрылыс компа ниялары-
   ның жосықсыз әрекеттері құры лыс сапа-
   сына соққы болды. Олар құры лыста 
сапа сыз материалдарды пайда      ла   ну  дан 
ар  ланбайды. 

Үшіншіден, саланы жобалау тех   ноло-
гияларынан ауытқу жаппай жайлады. 
Т%ртіншіден, компаниялар ескірген жә-
не жетілмеген техниканы қолданады. 
Бе сін шіден, құрылыс мамандықтары 
са      ла   сындағы білікті  жұмысшылар 
тапшы. 

Бұған саланың бақылаусыз кетуі қо-
сылып отыр. 

Сондықтан мемлекет сәулет, қала құ-
рылысы және құрылыс қызметі сала сын-
дағы барлық маманның біліктілігіне 
қойы  латын талаптарды арттыруы қажет. 
Мұның сыртында, құрылыс саласының 
рұқсат беру жүйесін қайта ұйымдастыру 
үшін жүйелі шаралар қолға алынуы 
керек. 

Ал с%з болып отырған құрылыс ком-
панияларының «қара базарының» қыз-
ме  тіне келсек, министрлік оның жұмы-
сын тыю үшін Қазақстан лицензиардың 
ті     зілім-реестріне к%шуі, бизнес-про цес-
терді автоматтандыруы шарт деген бай-
ламға келді. Бұл жерде реестрдің маңы      зы 
артуы керек. Онда тұру – мәрте  бе, ал 
одан шығып қалу – абыройсыздық 
болуы тиіс. 

Мәселен, дамыған елдерде құрылыс 
компаниялары тендерге қатысу, немесе 
%з беделін дәлелдеу үшін түрлі құжаттар-
 ды жинап жүрмейді. Тиісті тізілімде 

тұрса және қызметін тұрақты, белсенді 
жүзеге асырса, жеткілікті. 

Яғни, министрлік мемлекеттік орган-
дар арқылы лицензиялау мен аккредит-
теудің ағымдағы тетігінен бас тартып, 
ли цензиардың бірыңғай тізілімін құру 
ар  қылы бизнес-процесті автоматтанды-
руға к%шуді ұсынып отыр. Бұл ақпарат-
тық жүйеде әрбір компанияның талап-
тар ға сәйкестігі онлайн, нақты уақыт 
режимінде паш етіледі.

Министрлік мамандарының пікірін-
ше, бұл – нарықты құрылысқа тиісті 
рұқ        саттары бар, бірақ біліктілігі мен тә-
жіри  бесі жоқ адал емес ұйымдардан та-
зар туға мүмкіндік береді. Компания -
лардың бей бе рекет саудасына тосқауыл 
қояды. На рықты тәртіпке келтіреді. 
Бар лық қаты  сушының жауапкершілігін, 
құрылыс са  пасын арттыратын к%рінеді.

Министрліктің дерегін    ше, қазіргі кезде Қазақстанда 
құрылыс компанияларына 99 мыңнан астам ли цензия 

берілген, оның ішінде 70 364 ли цен зия
«жарамды, қолданыста» мәрте    бесіне ие. 

«ЖАҢА БИЗНЕС» «ЖАҢА БИЗНЕС» 

ҚҰҚҰРЫЛЫСТЫРЫЛЫСТЫ  
ЖАРҒЖАРҒА ЖЫҒУЫ МҮМКІНА ЖЫҒУЫ МҮМКІН

Елдос СЕНБАЙ

Ал�аш�ы жартыжылды �орытындысы бойынша, �аза�станда ішкі туристер саны 3,1 млн адамды 
��рады. &ткен жылды сәйкес кезеімен салыстыр�анда к#рсеткіш 400 мы адам�а #сті. Ал пандемия�а 
дейінгі ��сас кезеінен1 миллион�а арты�. Туризм және спорт министрлігіні мәліметінше, жыл 
�орытындысы бойынша ішкі туристер саны 9 млн адам�а жуы�тайды деп болжануда. 

Шетелдік туристер саны 1,8 есе %сіп, 
бұл к%рсеткіш 500 мыңнан асқан. 
Сондай-ақ 2023 жылдың қорытындысы 
бойынша, 1,4 млн шетелдік турист елге 
келеді деген болжам бар. 2019 жылдан 
бастап Қазақстанда жалпы сомасы 
437 млрд теңгеге 400-ден астам инвести-
циялық жоба іске қосылған. Биыл 
288 млрд теңгеге 115 жобаны іске асыру 
жоспарлануда. Жоба аясында 14 мыңнан 
астам т%сек-орын және 1,5 мыңнан ас  -
там адам тұрақты жұмыспен қам  тылмақ.

EQonaq ақпараттық жүйесінің мә-
ліметінше, туристік мақсатта келген 
АҚШ, Германия, Оңтүстік Корея және 
Үндістан азаматтары Қазақстанда орта 
есеппен т%рт күн %ткізеді. Жүйе бірнеше 
маңызды функцияларды орындайды: 
елімізге келетін туристер ағынын бақы-
лау және талдау, орналастыру орын-
дарының тізілімін құру және т.б. Басты 
мақсат – туристерге к%рсетілетін қыз-
меттердің ашықтығы мен сапасын арт  -
тыру. Жүйеде тіркелген 3 214 кәсіп керлік 
субъектісі орналастыру қызмет  терін 
ұсынады. 

Портал к%рсеткіштеріне сүйенсек, 
елімізде ең ұзақ мерзімге саяхаттап 
келуші 'збекстан азаматтары болып тұр. 
К%рші мемлекеттен келген туристер 
Қазақстанда орта есеппен 10 күнге дейін 
сапарласа, Ресейден келген туристер ор-
та есеппен алты күн, Беларусь азамат-
тары – бес күн, Германия – т%рт күн, 
Қытай азаматтары – үш күн уақыт %т-
кізеді. 2023 жылдың бірінші жарты-
жылдығында Қазақстандағы қонақ 
үйлер туристерге 98,7 млрд теңгеге қы-

змет к%рсеткен. Бұл %ткен жылдың 
сәйкес кезеңіндегі  к%рсеткіштен 
45 пайызға артық. 

Бүгінде Үкімет елдегі 10 басым ту-
ристік аумақты дамытуға күш салуда. 
Соның бірі – Каспий теңізінің жағалауы. 
Бұл ерекше фаунасы, к%ркем жағажай-
лары және ежелгі к%рікті жерлері бар 
ерекше орын. Сонымен бірге Іле-Алатау, 
Шарын және Алтын-Емел сияқты орын-
дарда визит-орта лықтар мен эко-қонақүй-
 лер пайда болды. Үкімет бас шысы осыған 

дейін экологиялық тұрақ  тылық негіздеріне 
сүйене отырып, «ту       рис тер санын» артты-
руға емес, ке рісінше саяхат сапасын жақ -
сарту бойын ша жұмыстар атқарылып 
жат қанын атап %ткен еді. Бүгінде 80-ге 
жуық елдің аза маттары Қазақстанда виза-
сыз саяхат тауға мүмкіндігі бар. Сонымен 
қатар халық аралық әуе қатынасының гео-
 графиясы кеңейген.

Қазір туризмді мемлекеттік қолдау 
шараларының да қарқыны күшті.  Атап 

айтсақ, туристік нысандар салу, тау 
шаңғысы курорттарын дамыту және ту-
ристік автобустар сатып алу бойынша 
жобалар бар. Сондай-ақ туроператорлар 
шетелдік туристер мен ел ішінде сая-
хаттайтын балалар авиабилеттері суб-
сидияланады. 

Салаға соңғы 3 жылда 4 млрд АҚШ 
доллары к%лемінде инвестиция тар-
тылып, 400-ден астам туристік нысан 
салынды. Республикада Хилтон, Мар  -
риотт, Виндхэм, Accor секілді 20-дан ас-
там танымал халықаралық желілердің 
қонақүйлері ашылды.

Дегенмен сала мамандары туризмді 
дамыту тек заманауи ғимараттар са -
лумен шектелмеу қажет деген пікірде. 
Мәселен, Астана қаласындағы Demeu-
Travel ком паниясының гиді дамыған 
елден келген қонақтар к%шпенділер 
мә     дениетін к%  руге ұмтылатынын жет-
кізді.

– Шетелдік туристер еліміздің басқа 
да %ңірлеріне аяқ баспас бұрын, Алматы 
мен Астана қалаларына соқпай кет-
пейтіні белгілі. Сондықтан осы қала-
ларда %з салт-дәстүрімізді және халық-
тың тұрмыс-тіршілігін шынайы к%рсете 
алатын орындарға сұраныс %те к%п. Uсі-
ре се, к%шпенді халық болғанын есті ген 
%зге елдің саяхатшылары қазақтың ұлт-
тық тағамдарынан дәм татуға, мәде ние-
тімен етене танысуға асық. Одан б%лек, 
табиғатымен к%з тартатын ны сандардан 
б%лек, ауыл %мірін %з к%зімен к%руге, 
жергілікті халықпен сұхбат құру ға деген 
құлшыныстары жоғары, – дейді Айгерім 
Омарова. 

Түрлі елдерден келген туристердің 
қызығушылығы да әртүрлі. Маманның 
айтынша, мәселен Орта Азия маңындағы 
елдерден келген туристерді к%біне Аста  -
наның сол жағалауындағы заманауи ғи -
мараттар мен мешіттер, Ертіс %зенінің 
жағалауы қызықтырса, батыс және басқа 
да шалғай елдерден келген туристерге оң 
жағалаудағы атмосфера қызық. 

– Бүгінде біз туризмді дамыту десе, 
қонақүйлер мен түрлі нысандар салумен 
шектелеміз. Бірақ елге келген шетелдік 
қонақтар үшін отандық қол%нер шебер -
лерін к%ру, ұлттық мәдениетпен танысу 
аса маңызды. Қазір біз мұны тек мұ -
ражайда ғана к%рсете аламыз, оның %зін-
де к%п жағдайда шеберлердің жұ мысын 
тікелей к%ретін мүмкіндік бола бермейді. 
Ал қол%нер бұйымдары болса тым қым-
бат. Осы дүниелердің барлығын біз %з 
азаматтарымызға қолжетімді ете ал сақ, 
халықаралық аренада %з орны мызды 
табу қиындық туғызбайды деген ойда-
мын, – дейді ол.

Қазір саяхаттаушылар үшін жергілікті 
халықтың шет тілін білу мәселесі еш 
қиындық туғызбайды. Себебі заманауи 
құрылғыларда аударма сервистері %те 
жақсы жолға қойылған. 

– Бірақ к%п ауыл-аймақтарда қолма-
қол емес, т%лем жүйелерінің жоқтығы 
шетелдік қонақтарымызға к%п кедергі 
келтіреді. Жалпылама айтқанда, %зге 
елдің азаматтары к%біне Алматы, Астана 
қалаларына іскерлік мақсатпен сапарлап 
келеді. Сол себепті ұзақ уақыт тұрақтайды 
деп айта алмаймыз, – дейді Айгерім 
Омарова. 

Condé Nast Traveller танымал халық-
аралық басылымы Қазақстанды әлемдегі 
бағаланбаған туристік бағыттардың бірі 
деп атап %ткен. Сондай-ақ Қазақстан 
таңғажайып пейзаждарға толы екенін 
атап к%рсеткен. Бұған дейін танымал 
Сurly Тales сайты Қазақстан бойынша 
қолжетімді демалыс бойынша ТОП-10 
елдің қатарына кіретінін жазған болатын. 

Алдағы уақытта жоғарыда с%з болған 
мәселелер %з шешімін табады деген се-
німдеміз. Себебі Үкімет бүкіләлемдік 
трендке айналған Сommunity based ту-
ризмін қолға алып, ауыл тұрғындары, 
фермерлер мен бағбандар %з шаруа-
шылықтарында туристерді қабылдау 
арқылы қосымша табыс табуды жолға 
қоймақ. 

«ҚОНАҚҮЙМЕН» ШЕКТЕЛМЕЙДІ«ҚОНАҚҮЙМЕН» ШЕКТЕЛМЕЙДІ

Кәмила ЕРКІН

ҚОНАҚЖАЙ БОЛУҚОНАҚЖАЙ БОЛУ  

Салаға соңғы 3 жылда 4 млрд АҚШ доллары 
к#лемінде инвестиция тар тылып, 400-ден астам 

туристік нысан салынды.
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ТҮРКІСТАНҒАТҮРКІСТАНҒА  

ИНВЕСТОРЛАР КЕЛДІИНВЕСТОРЛАР КЕЛДІ

Жиында облыс басшысы Дархан Аман   гелдіұлы 
�ңірге инвестиция тарту ба ғытындағы жұмыстар 
қарқынды жал      ға     суы тиіс екенін жеткізді. Атап айтсақ, 
облыс басшысы мәжілісте жоғарыда атал  ған жұмыс-
тардың нәтижесі туралы талқы лап, алдағы жоспарларды 
пы     сық тады.

– Келісс�здер арқылы нақты нәти      жеге қол же-
тетін болсын. Инвесторларға жағдай жасап, �ндіріс 
орындарын ашуға қолдау к�рсетіңіздер. (рбір әкім-
нің жұ        мысы жеке талданып, сарап талады, – деді 
Дархан Сатыбалды.

Айта кетейік, биыл Түркістан облы   сының 
жауапты басқарма басшысы (Кәсіп керлік және 
�неркәсіп басқар       масы) мен аудан, қала әкімдері 
Қытай мен 2збекстан мемлекеттеріне іссапар     мен 
барып, �ндірісті дамыту бағытында тәжі рибе 
жинақтап келген болатын.

Жиында Түркістан облысының Кә   сіпкерлік 
және �неркәсіп басқар   масы  ның басшысы Нұржігіт 
Мырзахме   тов тың ҚХР және 2збекстан елдеріне 
жа    са    ған ісса    парлары барысының есебі тыңдалды.

«Облыстық кәсіпкерлік және �нер    кәсіп басқар-
масының ережесіне сәйкес, басқарма �з құзіреті ше-
гінде, сыртқы бай ланыстарды орнататын мемлекеттік 
орган екені �здеріңізге белгілі. Атап айт қанда, шетел-
дерде инвестициялық және кәсіп кер лік саласындағы 
�тетін Форум  дар, роуд-шоу лар және В2В кездесулерге 
об лыс деле гациясының қатысуын, со  дай-ақ �ңірімізге 
�зге елдерден кел ген ресми деле   гацияларды (ҚР СІМ 
но та сына сәй  кес) облыс әкімдігі бас  шы лы      ғы    мен кез -
десулерін ұйымдас    тыра  ды», – деді Н.Мы рзахметов.

Оның айтуынша, облыс басшылығы барған 
Түркия, Қытай, 2збекстан, Ре   сей, Германия, 
Италия, Жапония, Ко     рея, Чехия, Грузия сынды ұзын 
саны 10 елдің сексенге жуық �кілімен келіс       с�з     дер 
жүр  ген. Сонымен қатар солардың ішінде 30 шетелдік 
инвестормен және 10 ресми деле гациямен инвести-
ция тарту бағытын  да сыртқы байланыстарды ор   на      ту 
бойын ша келісс�здер жүргізген.

Қытай Халық Республикасына іс  сапар аясында 
екіжақты ынтымақ   тас  тықты одан әрі дамыту және 
қытайлық инвестор ларды облысқа тарту мақсатын  да 
10-нан астам компаниямен 2,6 трлн тең    гені құрайтын 
келісімдерге қол қойыл  ған. Облыстың кәсіпкерлері 
Қытайдан инвестиция тар   тып, жобаларды жүзеге 
асыру жұмыс  та   рын бастап кеткен. Атап айтқанда, 
«Тұ ран-мебель» жиһаз шығару зауытына 2,3 млрд 
теңгеге құрал-жабдық сатып алған. 

«Қазақстан 2023–Қытай» компания  сының 
шұлық �німдерін шығару үшін қажетті құрал-жаб-
дықтарды 1,0 млрд тең   геге сатып алды. Жобаны іске 
қосу қа      зан айының соңында жоспарлануда.

Қытайлық Пэн Шэн Групп (PengSheng Group) 
компаниясы жалпы құны 19,0 млрд теңгеге облыста 
мақта шитін �ң деу және сұрыптау, полиэтилен плен-
 каларын �ндіру, тамшылатып суару жаб дықтарын 
�ндіру және ауыл шаруашы  лығы техника ларын 
шығару зауытын қоюға ниетті. Осы бағытта шетелдік 
ин вес тор зауыттың ал дын ала есептеу жұ мыс тарын 
жүргізуде. Аталған мәселе лер бойынша биылғы 
тамыз айында инвес тор облыс басшы лығы мен 
кездескен.

Mega-Agat ЖШС жалпы құны 4,7 млрд теңге 
болатын алюминий ра диа торларын шығару зауытын 
жүзеге асы руды жоспар  лау да. Қазіргі уақытта инвестор 
жобаны жүзеге асыру үшін Жейанг Навас Ин дастри 
(Zhejiang Navas Industry аnd trade Co., Ltd) ком -
паниясымен келісс�здер жүр гізуде.

Сэтрон Силк Роуд Глобл Индаcтри (CETRON 
Silk Road Global Industry Co., Ltd) жалпы құны 
2,6 трлн теңгеге об лыста күн батареяларды шығару, 
элек тро  мо бильдер шығару және тоқыма �нім    дерін 
�ндіру зауыттары инвести циялық жоба ларын жүзеге 
асыруды жос парлауда. Қазір аталған зауыттарды жү-
зеге асыруды бастау үшін Инвестор мен облыс 
әкімдігі ар асын да меморан  думға қол қойылған.

«Cotton-мақта» ЖШС компаниясы Сван 
Мэшинери (Swan Machinery Co. Ltd) зауытынан 
жалпы құны 1,2 млрд теңгеге қуаттылығы 600 тонна 
мақта �ң дейтін құрал-жабдықтар сатып алды. 
«Cotton-мақта» ЖШС мақта �ңдеу зауы ты 2023 жыл-
дың соңында іске қосу жоспарлануда.

Бүгінде ірі жобаларды жүзеге асыра тын 100 гектар 
аймақты басқаруды рә сім деу Арнайы экономикалық 
және ин дустриялық аймақтар туралы Заңға сәй    кес 
жүзеге асырылып жатқанын айт қан басқарма 
басшысы, Қытай кәсіп орын дарымен тағы да бірқатар 
келісімдер жүргізіліп, нәтижесінде к�птеген қажетті 
құрал-жабдықтар мен т.б �ндіріс орында   рына 
керекті зат тардың жеткізіліп жат қанын айтты. Жал-
пы, Қытай елінің ин вес торларымен бірқатар 
жобаларды жүзеге асыру к�зделуде. 

Оның қатарында – к�к�ністер мен жемістерді 
қайта �ңдеу, теріні қайта �ңдеу арқылы түрлі 
медициналық материал   дарды дайындау. Тамшыла-
тып суару жүйе лері зауытын салу. Шыбын-шіркей 

мен жәндіктерге қарсы химия  лық �ңдеу заттарын 
шығару, мал сою бекеті және мал қалдықтарын қайта 
�ңдеу зауыттарын салу бойынша инвес  торларды 
тарту бойынша келісс�здер жүр гізілуде. 

Облыстағы басшылық бұл мәселе   лерді соңына 
дейін жүзеге асқанша тұ рақты бақылауға алып, 
барлық қажетті сүйе мелдеу жұмыстарын жасайтын 
бо лады.

Жалпы, жыл соңына дейін Қытай еліне Кентау 
қаласы, Сауран, Сайрам, Ордабасы, Қазығұрт және 
Отырар ау  дан  дарының әкімдері және 50-ден аса кәсіп-
керлерден құралған делегация ба рады. Мұнда олар 
�ндіріс техноло   гия  сымен және түрлі салаларға қажетті-
жабдықтар ды �ндіру жұмыстарымен та ныспақ.

Бұдан басқа, биыл облыс басшысы  ның тапсыр-
масына сәйкес, басқарманың ұйымдастыруымен 
Келес, Сарыағаш, Же тісай, Шардара, Мақтаарал 
аудан да     ры әкімдерінің және кәсіпкерлерден құ   рал-
ған делегацияның 2збекстан Рес публика сына 
іссапары ұйымдасты    рылды. 

Іссапар аясында Сырдария облы     сында орналас-
қан Пэн Шэн (PengSheng) компаниясының индус-
триалды айма    ғын    дағы тері �ңдеу, сантехника, жела   -
тин, ка фель �ндірістері және заманауи басқару 
жүйесі мен мақта егілген жоба   лармен таны сып, атал-
ған индус триалды аймағы     ның аналогін Түркістан 
облысы нда ашуға ниет білдірді. 

Сонымен қатар шағын кәсіпкерлікті дамыту әрі 
жұмыссыздық к�рсеткішін азайту бағытында тәжірибе 
алмасу үшін делегацияның Андижан облысындағы 
«Ипак кучат» кластерінің тұт ағаш тары ның планта-
циясын аралап, түрлі сорт тарымен және жібек жібін 
�ндіру зауы  тымен та ныстырылымы ұйым           да сты           рылған. 

2ңірдің кәсіпкерлері жібек мата �ндірісінің 
толық процесін бақылап, қызығушылық танытқан 
кәсіпкерлер жібек �ндірушілерімен пікір алмасып, 
байланыс орнатты. 

Нәтижесінде, 2збекстандық Жібек ассоциа-
циясының т�рағасы және 2з бекстандық кәсіпкер-
лер биыл 28 қыр күйекте облыс әкімімен кездесті. Бұл 
ба ғытта 2збек тарапымен бірлесіп жібек сала сын 
дамытудың �ңірлік бағдарла масы әзірленуде.

Осыған қоса, 2збекстан Республи касы эко-
номикасының жаңа �су нүк телерін зерттеу мақса-
тында іссапар ұйым  дасты рылды. Іссапар аясында 
мақ та клас   терін және үй жағдайында шағын орта 
бизнесті дамыту жолдары қарасты рылды. Облыс тық 
делегация Хорезм, Самарқанд, На ман ган, Ферғана, 
Жыз зақ облыстарына және Ташкент қала ласы ның 
кәсіпкер лері мен кездесіп, тәжірибе алмасты және 
�н діріс орында рымен танысқан. 

Нәтижесінде, шағын және орта биз неске 
арналған тамаша жобалардың ті зімі (шеге шығару, 
с�мке шығару, сүт �нім дерін шығару, салфетка 
шығару және т.б.) жасақталып, «Ауыл Аманаты» 
бағдарлама сының 6 бағытындағы тізімі    не енгізілді. 

Сонымен қатар іссапар аясында Global Textile 
мақта кластерін Түркістан облысында дамыту үшін, 
Global Textile компаниясының басшылы ғымен тал-
 қы ланды. Қазір аталған жобаның Жол кар  тасы 
бекітіліп, Мақтаарал ауда  нында 30 гектар жерге 
«Наманган 77» мақта сорты пилоттық ретінде егіл-
гендігі ж� нінде Ин вес тициялық штаб отырыста -
рында баяндалған болатын.

Сондай-ақ 2збекстан капиталының қатысуы мен 
«Тұран-мебель» жиһаз шы ғару зауыты инвести-
циялық жобасы жү  зеге асырылуда. Қазіргі кезде 
Қытай дан құрал-жабдықтар жеткізілді. Жоба ны іске 
қосу 2023 жылдың қазан айының соңында жос-
парлануда.

Мұнан �зге, аппараттың апталық отырысында 
облыс әкімінің тұрғын         дармен кездесу барысында 
к�терілген мәселелерді шешу бағытындағы жұмыс-
тар да сараланды. Облыс әкімі аппараты басшы-
сының орынбасары Асқар Қаны бековтың айтуын-
ша, былтырдан бері облыс әкімінің деңгейінде 
68 кезде су �тіп, жалпы 610 мәселе к�терілген. Оның 
ішінде 212 мәселе шешімін тап  қан, 279 мә селе 
орындалу үстінде.

Сұрақтардың басым б�лігі инфра құ   рылымға 
қатысты. 2ңір басшысы тұр ғындардың �тініште-
рін орындау бағы тындағы жұмыстар қатаң бақы-
лауында екенін айтты. Жауаптыларға елдің �ті-
ніштерін назарға алып, мә селелерді шешу туралы 
тапсырма берілді.

Мәжілісте облыс әкімі аппаратының ұйым дасты-
ру-инспекторлық жұмыс ау мақтық даму б� лімінің 
басшысы М. (ліповтің аудан, қалаларды абат  тан   -
дыру, к�галдандыру және тазалық жұ мыс тары 
туралы баяндамасы тыңдал ды. К�галдан ды руға, 
тазалыққа немқұрайлы қараған аудан, қала әкім-
деріне сын-ес кертпе айтылып, жұмысты жан дан  -
дыру ж�нінде міндеттер жүктелді.

Тельман БЕЙСЕН,
Түркістан облысы

Т�ркістан облысыны� экономикасы мен халы�ты� әлеуметтік жа� дайын к�теру 
басты назарда. Б�гінде облыста ауыл шаруашылы�ы жә не туризм саласымен �атар, 
�ндіріс оша�тарын салу ма�ызды болып т#р. Осы ба�ытта ��ірге инвестицияны к�бірек 
тартып, ж#мыс орындарын ашу, �ндіріс орындарын к�бейту ба�ытында ау�ымды ж#-
мыс ж�ріп жатыр. Айталы�, жыл басынан бері облыс басшылы�ы 10 елді� сексенге 
жуы� �кілдерімен кездескен. Атап айт�анда, Т�ркия, )ытай, *збекстан, Ресей, Гер-
мания, Италия, Жапония, Корея, Че     хия, Грузия сия�ты елдер бар. Оны� ішінде, инве-
стиция тарту ба   �ы     тында сырт�ы байланыстарды орнату ма�сатында 30 шетелдік 
ин    вестормен және 10 ресми делегацияны� (Шетелдік Елшілер – Бас консулдар және 
т.б.) кездесулері #йымдастырылды. Б#л туралы облыс әкімі Дархан Сатыбалдыны� 
басшылы�ымен �ткен облыс әкімдігі аппаратыны� апталы� отырысында айтылды. 

Б�гін – =стаздарды� кәсіби мерекесі. Мемлекеттік мерекелер тізіміне сәйкес, 
елімізде аталмыш мейрам �азанны� ал�аш�ы жексенбісінде тойланып келген еді. 
Биылдан бастап ?кімет �аулысымен #ла�атты �ауымны� мерекесі 5 �азанда әлемні� 
ж�зден аса елі атап �тетін Д�ниеж�зілік м#�алімдер к�ніне сәйкестендірілді. О�у-
а�арту министрлігіні� мәліметінше, елімізде мектепке дейінгі, орта, техникалы� 
және кәсіптік білім беру #йымдарында жарты миллионнан астам педагог е�бек етеді. 

«Мұғалім!» – бұл адамның ардақты аты, 
Білімдік бар биікке шығар саты.
Ең алғаш басталады осы адамнан,
Сүйеді сондықтан да жақын, жаты,– деп жырлаған 

Сәбит Мұқанов ел бас   қа   ратын к�сем де, таңдайынан 
бал тамған шешен де, қол бастаған батыр да, басқасы 
да қай заманда болмасын бір адамға – әлбетте ұлағатты 
ұстазына ұдайы міндетті болып қалатынын насихат 
қы лады. Шын мәнінде, қандай халық, қай ұлт бол ма-
сын қаріп танып, хат жаза алған болса, ілім жинап, 
ғы лым қылса, әуелі санасына сәуле түсірген мұғаліміне 
қа рыздар. Қоғамның дамуындағы р�лі мен еңбегі ора-
сан педа    гогтер қауымының кәсіби мерекесі қар    -
саңында еліміздегі ұстаздар ыстық ықы  ласқа б�леніп, 
түрлі сый-сыяпат алып, еленіп-ескеріліп, бір жадырап 
қалатыны бар. Сондықтан да бұл мейрамның маңызы 
зор. «AMANAT» партиясы мүшелерінің қатарында да 
еліміздің әр �ңірінде білім беруден жалықпай, сан 
жылдар ұстаздық етіп жүрген мұғалімдер бар. 

Солардың бірі – еліміздің Оқу-ағарту үздігі 
Шерихан Чачидзе 50 жылдан астам уақыт мектеп 
қабырғасында қызмет етеді. Еңбек жолын Алматы 
облысы Талғар ауданындағы №21 орта мектепте ла-
борант болып бастаған. 1977 жылдан бастап күні 
бүгінге дейін Алматыдағы №7 жалпы білім беретін 
мек тепте бейнелеу �нерін үйретіп келеді. Шерихан 
Кирим қызының шәкірт    тері түрлі шығармашылық 
байқауларда бақ сынап, жүлделі орындарға ие болды, 
бүгін  де �нер майталмандарына айналып үлгерді. 
Ұлағатты ұстаз �нер үйретіп қана қоймай, 5-11 
сыныпқа арналған оқулықтар, білім беру бағдар  -
ламалары мен элективті курстар ж�ніндегі комиссия 
құрамында болды. Ғылыми журналдарға мақала 
жазып, әр  түрлі кон  ференцияларда бейнелеу �нерінің 
мұ ға  лімдеріне тәжірибесімен б�лісті. Шерихан Ки-
рим қызы партия құрылған күннен бастап бастауыш 
пар тия ұйымы  ның (БПҰ) т�рағасы болып келеді. 
Пар ламент Мәжілісі мен қалалық мәслихат депу-
татта    рын сайлау кезінде партияның Медеу аудандық 
фи лиалы штабы қоғамдық қабыл    дау б�лмесінің бас-
шысы болды. Зейнет жасына келген педагог шәкірт 
са на сына білім нәрін сеуіп, ел болашағы    ның �рен-
дерін тәрбиелеу – аса қасиетті міндет екенін айтады. 
Аяу лы ұстаз �нер-білім үйретіп қана қоймай, бала-
ның бойы    на адамзаттың асыл қасиеттерін дарытуға 
күш салатын мұғалімдер қауы   мының қатарында 
жар ты ғасырға жуық қызмет қылғанын зор мәртебе 
са найды. 

Еліміз егемендік алған жылдан бері саналы ғұмы-
рын білім үйретуге арнаған тағы бір ұстаз – «Бақыт-
Ақтау» негізгі орта мектеп-гимназиясының директоры 
Люд мила Меңдіғалиева. Людмила апай – қалалық 
пәндік олимпиада әділқазылар алқасының, сондай-ақ 
мектептерді тексеру мен аттестациялауда қалалық 
және облыс   тық комиссиясының мүшесі. Жаны шы    -
ғар   машылыққа құмар мұғалім жайлы әріп   тестері 
жылы пікір айтады: әрбір са           баққа тиянақты дайын-
далатын Людмила Идаятовна к�рнекілік құралдарын 
үнемі пайдаланады екен, мұнысы оқушыны сабаққа 
қызықтырып қана қаймай, тап  сыр ма орындаудағы 
нақтылығын артыра   ды. Сондықтан болса керек, оның 
шә кірт   тері қалалық, облыстық, респуб  ликалық 
шараларға тұрақты қатысып отырады. Люд мила 
Идаятовна – �з әріптестеріне әдіскерлік к�мегін 
беруден аянбайды, оқу-тәрбие процессін түрлендіре 
отырып, әрбір оқушының �з пәніне деген қызығушы-
     лығын арттыру және танымдық шығарма      шы      лығын 
байытудың шебері. Германия, Қытайда тәжірибесін 
шыңдаған ұлағатты ұстаз «Ең үздік білім беру 
ұйымы–2014»  байқауында ІІ орынға ие болды. 2008 
жылы Білім министрінің Құрмет грамотасымен 
марапатталды. Былтыр «АMANAT» пар   тия     сының 
«Бел сенді қызмет үшін» т�с  бел гісін алды. (р жылдары 
ел Президенті  нің алғысхаты табысталды. 

28 жылдан астам уақыт ұстаздық етіп қана қоймай, 
ауы лындағы мұқтаж отба    сыларға жәрдемдесетін 
мұғалім – Ғалия Шекенбайқызы жазбай кетуге сірә 
бол мас. Солтүстік Қазақстан облысы Уәлиханов ауда-
нына қарасты Кішкенек�л ауылындағы №2 орта мек-
тептің мұғалімі шәкірттерін еңбекке баулумен қатар, 
қо ғамдық жұ мысқа белсенді араласады. 10 жыл бойы 
аудандағы «Қарак�л» бастауыш партия ұйымының 
т�рағасы қызметін атқарған. 

«Мұғалімдік пен қоғамдық жұмысты қатар алып 
жүру тіпті де қиын емес. Ма мандығым  – еңбек пәні-
нің мұғалімімін. Кейін курс оқып, �зін-�зі тану пәніне 
жауап ты маман болып бекітілдім. Еңбек жолын тәлім-
гер жұмысынан бастағанмын. Мұқтаж жандарға к�-

мек тесіп, қарияларға қол ұшын созып, аудан халқын 
алаңдатқан мәселені шешуге тырысатынбыз. 2зін-�зі 
танудан сабақ бергенде балаларға қо ғамдық шаруаның 
маңызын үйретуге зейін қоя мын. Қоғамдық жұмысым 
да, мұғалім дік қызметім де мейірім, қайы рыммен са-
   бақта    сып жатты», – деді Ғалия Алинова.

Ұстаздық пен қоғамдық қызметінен б�лек, ол бос 
уақытында шахмат ойнағанды ұнатады. Оқушыларды 
осы ойынға баулу мақсатында 40-қа жуық оқушының 
басын қосып, мектепте шахмат үйірмесін ашқан. «Осы 
уақыт ішінде үйірмеге қатысып жүрген 40 баланың 
түгелі менің отбасыма айналып үлгерді», – дейді ұстаз.

Оның айтуынша, ауылындағы мұқтаж отбасыларға 
тегін киім-кешек бутик аш қан. Осыдан екі жыл бұрын 
ашылған дүкен Кішкенек�лдегі «Ару» сауда үйінде 
орна лас қан. Ғалия Алинова қайырымдылық бутигін 
ашу идеясын алдымен «AMANAT» партиясы Уәли ха-
нов аудандық филиа  лының  т�рағасы Маржан Латы-
поваға айтқан. Ол «Нұр» б�лшек және к�терме сауда 
желісінің басшысы Рашида Темір    бековамен келісс�з 
жүргізіп, ақырында сауда үйінен қайтарымсыз негізде 
буктик ұсыну туралы шешімге келген.

«Біздің мектеп мұғалімдері балаларға түрлі киімдер 
әкеп таратады. Ұнамаған киім дер қалады, кейде лақ-
тырып жатамыз. Мешітте де үйіліп, кейде ретсіз ша-
шылып жатады. Ең дұрысы, сол киімдер бір жерде жи-
нақы, таза күйінде тұрса әрі мұқтаж жанға қолжетімді 
бол са деген ой келді. Бұл іс ке балалар к�п к�мектесті.  
Ата-аналар, кәсіп керлер аяқкиім, киім-кешек, тіпті 

ыдыс аяққа дейін алып келеді. Балалар ойыншығы тез 
таралып кетеді», – дейді Ғалия.

Ғалия Шекенбайқызы белсенді жұ мысы үшін 
Пре зиденттің, Орталық аппа  раттың алғысхатымен әрі 
аудан әкімінің Құрмет грамотасымен марапатталған. 
Игі істердің басы-қасында жүретін ұстаз ха  лықтың 
марапаты мен оқушылардың ал ғысы бәрінен биік 
екенін айтады.

Барша жұрт болашағын ірі қалалардан іздеп, үдере 
к�шкен уақытта ауыл жайын ойлап, онда қызмет 
ететін ұстаздардың орны б�лек. Солтүстік Қазақстан 
облысы Мағжан Жұмабаев ауданындағы Қарақоға 
ауыл дық округіндегі Қарақоға орта мекте    бінің ди рек-
торы Жәния Абайқызы    ның еңбегін зор мақтанышпен 
айтуға болады. Бұл білім ошағында 300-ге жуық оқушы 
оқиды. К�кшетаудағы Шоқан Уәлиханов атындағы 
университетте жоға ры білім ал ған Жәния Хайдарова 
мектеп директоры әрі математика және информатика 
пәнінің мұғалімі. Жоғары санаттағы мұғалімнің 24 
жылдық жалпы педагогикалық �тілі бар. 

«Бір жеңнен қол, бір жағадан бас шығара отырып», 
бір мектептің ғана емес, бүкіл аймақтың ахуалын к�-
теруге болады. (р ісімізде табандылық танытып, бір-
лесе істесек, к�терер жүгіміз де жеңіл болады», –  деген 
Жәния Абайқызы Қарақ�оға ауы лын   дағы оқу-тәрбие 
ісін ілгері дамытуда тынымсыз еңбек етіп келеді, ауыл 
�мірінің қоғамдық ісінен де тыс қалған жоқ. Ұйым-
дастырушы әрі жауапты маман к�п жыл бойы «AM-
ANAT» партиясының белсенді мүшесі ретінде қоғам-
дық іске араласып келеді. «Балаларды қорғау күні», 
«Мектепке жол» акциясы секілді шара  ларды �ткізу 
ке   зінде демеушілік к�мек к�рсетті. Аудандық мәс ли-
хаттың депутаты болған Жәния Хайдарова ауылды 
абат  тандыру бойынша халықпен жұмыс жүр гізді, 
түйт кілді мәселелердің шешімін тауып, �зін жауап-
кершілікті мойнына алатын бастамашыл адам ретінде 
де к�р сетті. Шәкірттеріне білім үйретіп қана қоймай, 
тәлім-тәрбие, адамгершілік, адалдық сынды ізгі қа-
сиеттерді бойына дарытып, дұрыс бағыт-бағдар бере 
біл ген аяулы ұстаздың 25 жыл ішінде еңбегі еленіп, 
түр лі алғыс хаттар мен сый-сыя патпен марапатталды.

Асыл ТҰМАР

ÌÌ±ƒ ד  –±ƒ ד  –
БҰЛ АДАМНЫҢ БҰЛ АДАМНЫҢ 
АРДАҚТЫ АТЫАРДАҚТЫ АТЫ

Қоғамның 
дамуындағы р"лі 
мен еңбегі ора сан 

педа    гогтер қауымының 
кәсіби мерекесі қар     саңында 
еліміздегі ұстаздар ыстық 
ықы  ласқа б"леніп, түрлі 

сый-сыяпат алып, еленіп-
ескеріліп, бір жадырап 

қалатыны бар.
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– Фараби Керімбайұлы, сіздер 
ауыл шаруашылығы саласын цифр-
лы техноло гияға �ткізумен ауқымды 
түрде айналысып келесіздер. Осы  -
ның негізінде ауыл шаруа    шылығы 
бойынша деректер базасын құру 
керек екені рас. Саланың осы жүйе-
   ге �туі қан    шалықты маңызды?

– Қазір бізде ауыл шаруашы -
лығы саласы бойынша шынды-
ғында не болып, не қойып жатқаны 
туралы нақты әрі дұрыс ақпарат 
мүлде жоқ. Нақтылап ай   татын 
бол сам, бізге беріліп жатқан ақпа  -
раттың 50%-ы шындыққа мүлде 
сәйкес келмейді. Міне, осы себепті 
біз үшін сала бойынша деректер 
базасын құру !те маңызды. Мұны 
барынша тез     дет          кен абзал. Рас, 
соң   ғы жылдары ауыл шаруашы-
лығындағы цифрлы тех  но   логия-
лармен ауқымды түрде айна   лы сып 
келеміз. Қазір геоақпарат  тық, жер-
  ді қа   шықтан зондтау техно     ло гия   -
ла     рын салада кеңінен қолданып 
жа тырмыз. Сонымен қоса, дүние-
жүзі ғалымдарының осы саладағы 
жасаған жаңалықтарын зерттеп, 
!зімізге бейімдеумен айналысып 
жүрміз. 

Жаңа технологияны толық    -
қан ды игере отырып !згелермен 
келісім шарт жасап, қызмет к!рсе-
  туді де қолға алып келеміз. +рине, 

мыз. Ғылыми жұмыстар не гі зінде 
ба    рын   ша дәлме-дәл ақ    па    раттарды 
қол    дану !те маңыз   ды. Сол сияқты 
мемле        кеттік дең  гейде де дұрыс 
ақпарат    тар берілсе дейміз. Егер 
қандай да бір қате кетсе, ол 
қателердің кесірі к!п жағ   дай    да 
эко но     миканың алға да муына кері 
әсерін тигі   зеді. Мыса  лы, танап     -
тарға түскен ылғал      дың немесе қар-
 дың деңгейін дұрыс анық          та  масақ, 
келесі жылы астықтың !нуіне !те 
үлкен зиян әкеледі. +сіресе, суар -
малы егін  шілікте бұл қауіпті жағ -
дай. Былай   ша айтқанда, шаруашы-
 лықтан ауыл әкімдігіне, ауыл әкімі 
аудан әкіміне, аудан әкімі облысқа 
жі   бе    ретін тізбекті статистикалық 
есеп   тердің дұрыс беріл     меуі кеші-
ріл мес қателіктерге ұрындырып 
жатыр. 

Бұл – басты мәселе. Тағы да 
ай тамын. Осы немқұрайдылық 
немесе адами фактор біздің эко   -
номикамызға орасан зор кедер гі 
келтіріп отыр. Мен тек ауыл ша-
руа    шылығы саласы бойынша ай-
тып отырмын. Ал ел эконо        ми ка-
сының !зге де саласындағы мұн дай 
қателіктер жетіп артыла   тыны на 
сенімім мол. 

Бұған мысал ретінде айтар 
болсам, жаздағы еліміздің солтүс-
тігіндегі алқап   тар    ды жойып жібе   -

Б��-ны� Азы	-т�лік 
және ауыл шаруашылы�ы 
�йымыны� CountrySTAT 
�лтты	 және суб�лтты	 
деректер статистикасы -
ны� онлайн а	паратты	 
ж�йесі к�ніне әлемні� 
ж�здеген елінен т�рлі 
а	парат жинап отырады 
екен. Мол а	парат #з 
кезегінде #те ма�ызды. 
Сонды	тан «Бізде де 
ма	сатты т�рде ауыл 
шаруашылы�ы саласы 
бойынша �лкен деректер 
базасын 	�ру керек», – 
дейді Агро#неркәсіптік 
кешенді цифрландыру 
технологиялы	 	�зырет 
орталы�ыны�» директоры 
�алым Фараби Ермеков. 
/лкен деректер базасыны� 
ма�ызы туралы �алым�а 
бірер сауал тастады	.

бар. Алдымен шаруашылықтар 
мен жеке мал !сірушілерді осы мә-
ліметтер базасы на мүдделі ету дің 
механизмі жоқ бізде. 

– Ол қандай механизм сонда?
– Ақпараттар жиналып келетін 

к!з дердегі мамандардың адалдығы 
жетіс  пейді бізде, бұл – бірінші 
фак тор. Екінші, мемлекет қандай 
да бір жолмен шаруа  шылықтар 
мен үй жануарларын қолда ұстау   -
шы      ларды қаржылай болсын неме-
се басқа да бір жолдар арқылы 
ын   та       ландырып, мәліметті шы-
найы беруге мүдделі етуі қажет. 
Мысалы, мал ұстаушы !зінің қолда 
ұстап отырған жылқылары жоға-
лып кеткен жағдайда мәліметтер 
базасына жүгінуі керек. Оның ең 
оңай тәсілі – чип орнату. Міне, 
осы чип орнатуға бізде барлығы 
бірдей келісім бере бермейді. 
Үшін ші, ғарыштық түсі  рілімдердің 
қолжетімді болуы. Ай   талық, 
жайы     лымдағы мал әлдебір жаққа 
ығып кеткен жағдайда түсірілімдер 
арқылы қайда тұрғанын анықтау. 
Қажет болса, ғарыштық түсірілім   -
дер арқылы мал басын түстеп, са-
нап беруге де болады. Бұл тәсілмен 
жабайы жануарлар орта    сына да 
әсер ете аламыз. 

– Кез келген ақпарат деректер 
база   сы   на енгізген жағдайда жұмыс 

мұның бәрін бұрын да білдік. Бірақ 
мүмкіндік болмады. Десе де, 
жүйелі түрде 2018 жылдан бері шұ-
   ғылданып келеміз. Ұдайы айналы-
 суы  мыздың нәтижесінде !зімізде 
белгілі бір аумақтарға байланысты 
деректер базасы қалыптаса бас  -
тады. Бұл деректерді түрлі жобада 
қолданып отырдық. Сұраныс арт -
қан сайын біздегі дерек к!з      дерінің 
тым ескі немесе жалған болуы к!п 
жағ   дай     да дәлме-дәл жұмыс     тары-
мыз үшін !зіндік кедергісін кел-
тіріп отырды. Мұн   дай қателік   -
термен жұмыс істеуге болмай  ды. 
Бұл !те тиімсіз болмақ. Осыдан 
соң бізде ауыл шаруашылығы са-
ласы бойын  ша деректер базасын 
құру керек деген ойға келдік. 

– Бізде жыл сайын немесе үш ай 
сайын Үкіметке әр сала бойынша 
жеке-жеке есеп тапсырылып, сол 
берілген есептер негі   зінде шешімдер 
қабылданып жатады. Ұдайы жина  -
лып отыратын есептер мен ақпарат-
  тарда қателіктер бар ма сонда?

– Жан-жақтан жинақталатын 
осы есептер мен нақты ақпарат-
тардың ара    сын   да кей жағдайда !те 
үлкен айыр    ма   шылық кездесіп жа   -
тыр. Оны біз жұ  мыс тәжірибе міз-
дің барысында анық   тап к!ру     деміз. 
Кей жағдайда қолдан келг      енше 
түзетіп, дұрыс ақпаратты ұсы        на -

Бұл енді бір жылда емес, бірнеше 
жылда қалыптасады. Себебі жер -
дің жағдайы әр мезгілде неме се әр 
жылда !згеріп отыра тынына бай -
ланысты. Бұған жеріміздің ауқым-
 дылығын тағы қосыңыз. Аталған 
аппараттардың к!р      сет      кен ақпа -
рат    тарын топтастыра келіп, бел-
гілі жағдайларға сәйкес шешім 
шы  ғару керек. Мүмкіндік болса, 
ғарыш   тық жерсеріктерінен келе-
тін мә   ліметтерді күн сайын бол-
маса да, апта сайын жаңартып 
отырған абзал. Тіпті, АҚШ, Ка-
нада, Қытай, тағы басқа мемле -
кеттер бұл ақпа   раттарды күніне 
бір рет жаңар       тады. Сондықтан 
мама ндардың білікті    лігін пай -
даланып мәлімет   терді қорытып, 
күнделікті қолы  мыз   ға ұстап отыр-
 сақ, аяқас        ты бол ған оқиғалар мен 
келеңсіздік  тердің алдын алу да 
не месе болжам   ды шаруа  ларды 
тын     дыруда тап   тыр   мас құрал болар 
еді. Aкініштісі, мұндай құрал 
бүгінде ешқайсы   мыздың қолы-
мызда болмай отыр. Сол себепті 
де экологиялық апат  тар мен !зге 
де жағдаяттардың ал дын алуға 
немесе дер кезінде әре   кет жасауға 
келгенде шарасыз дық танытаты -
нымыз осы. Мұндай ақ  па  рат  тар-
ды тек министр   лік қана емес, ау-
дандар мен ауылдардың әкімдігі, 

АУЫЛ ШАРУАШЫЛЫҒЫНА ҚАТЫСТЫ  
АҚПАРАТТЫҢ ЖАРТЫСЫ ЖАЛҒАНАҚПАРАТТЫҢ ЖАРТЫСЫ ЖАЛҒАН

руге шақ қалған ше     гірткенің мә-
селесі дәлел бола алады. Мыса лы, 
Ауыл шаруашылығы министр   лігі 
ресми түрде 500 гектар алқап зиян 
шекті деген ақпарат таратқан. Ал 
ақпарат құралдары мен ресми емес 
к!здерден 10 мың, тіпті 30 мың 
гектарға дейінгі алқаптың күл бо-
лып кеткені айтылған. Міне, де-
ректер базасын жасақтаудың басты 
ерекшеліктері осындай айыр ма    -
шы     лықтарды болдырмай, нақты 
ақпа   рат     тар беріп, нақты шаралар 
қолдануда ұтымды бол   мақ. Біріне-
бірі жанаспайтын, сәйкес      пейтін 
ақпарат деп отыр       ғаным – осы. 

– Осыны сәйкестендіру үшін не 
істеген ж�н? «Агро�неркәсіптік ке-
шен ді цифрлан  дыру технология  лық 
құзырет орталығы   ның» әсері қандай 
болмақ?

– +р министрліктер !з саласы 
бойын    ша немесе біріктірілген 
геоақпараттық орталықтарының 
ықпалымен белгілі бір жүйені жа-
сақтауы қажет. Ол үшін мықты 
ма мандар мен ғарыштық түсірілім-
дерді қала берді ұшқышсыз ұшу 
апараттарын (Дрон) пайдаланып, 
мәліметтерді топ тастыру қажет. 

тіпті шаруашы  лықтардың !здері 
де еш кедергісіз алып оты   руы қа-
жет. Се  бебі олар үшін де бұл ақ-
параттар !те маңызды болмақ. 

– Ғарыштан түсірілген немесе 
дрон    дармен түсірген суреттер мен 
мәліметтерде қателік болмай ма? 

– Жоқ. Бұл ақпараттар адам-
ның араласуынсыз болған дықтан 
қате кету мүмкін емес. Ол аппарат 
не к!рді, бізге соны жеткізеді. Ал 
бұған адами фактор араласқан жағ-
  дайда қателікке ұрынуы    мыз ықти-
 мал. Сол себепті біз ең алды   мен 
бұл жолда адами факторды бол-
дыр   мауы    мыз қажет. 

– Егін шаруашылығы мен жерді 
игеруге байланысты мәліметтерді 
жоғарыда айтып �ткен дерек беруші 
к�здер арқылы жинауға мүмкіндік 
бар делік, ал мал шаруашылығы мен 
жабайы жануарлар дүниесі бойынша 
мәлметтерді жинап, базаға енгізу 
мәселесі қалай жүргізілмек?

– Дұрыс. Бізде Ауыл шаруа -
шылығы министрлігінде мәлмет   -
терді алып отыр     ған дерекк!здердің 
бары рас. Осы дерек   к!здердің мә -
лі    меттері нақтылан      байты  нын ай -
тып отырсыз ғой. Оның да мәні 

ТЕХНИКАНЫҢ ТІЛІН ТЕХНИКАНЫҢ ТІЛІН 
БІЛЕТІН ЖАН ТАПШЫБІЛЕТІН ЖАН ТАПШЫ

Республикада�ы 800 жо�ары технологиялы	 кәсіпорында білікті маман 
тапшы. М�ны Е�бек министрлігі де растап отыр. 2ара�анды, Павлодар, Шы�ыс 
2аза	стан облыстарыны� е�бек нары�ында �сыныстан с�раныс �ш есе к#п. 
Жыл сайын техникалы	 мамандарды дайындау�а мы�да�ан грантты� б#лінетіні 
белгілі. Біра	 дипломы бар жасты� жолында не кедергі? 

Былтыр Президент Қасым-
Жомарт Тоқаев елімізге техникалық 
мамандар жеткіліксіз екенін, сол ба          -
ғытқа Үкімет тарапынан ерекше 
к!ңіл б!лінуі керегін айтты. «Aнер   -
кәсіптік инженерлердің жаңа буы -
нын !сіру қажет», –  деді Мем   лекет 
басшысы. Елімізде техникалық ба    -
ғыттағы маман санын арттыру мә -
селесі соңғы 10 жыл бойы айты    лып 
келе жатыр. Мәселен, 2011 жы     лы 
іске асқан «Жұмыспен қам   ту –  2020» 
бағдарламасында техникалық және 
қызмет к!рсету саласында қызмет -
кер тапшылығы байқалады делінген. 
2014 жылы да елімізде инженер-
механик, инже нер-энер гетик, ин -
женер-жобалау шы, құрастырушы, 
электрмен дәне керлеуші, электрик, 
слесарь, сантехник, токарь секілді 
мамандар тапшы екені айтылды. Ал 
2022 жылы автомобильдер мен ав-
тобус тардың жүргізушілеріне, техно-
логия  лық қондырғыларды ж!н-
дейтін слесарьларға және тех        ноло     -
ло   гиялық жабдықтарды мон таж-
дайтын білікті кадрларға сұра ныс 
артқан. Бұл –  Еңбек ресурста рын 
дамыту орталығының ресми дерегі. 
Демек, техникалық маман дар әлі де 
жетіспейді. 

Статистикаға сүйенсек, былтыр 
электронды еңбек биржасында 
72,3 мың бос жұмыс орны мен 
54,6 мың түйіндеме орналастыр ыл-
ған. Ал білікті қызметкерлер ара-
сында техникалық мамандар мен 
қатар күзетшілер, медбике, мейір-
герлер, тәрбиешілер тапшы. Заң-
гер  лер, әлеуметтік қызметкерлер, 
денешынықтыру мұғалімдері ке-
рісінше к!п, жұмыс таба алмай 
жүр. Кейінгі 5 жылда Қазақстандағы 
жұмыссыздық деңгейі тұрақты –  
4.9. Алайда ол барлық облыста бір-
дей тұрақты емес.

МАМАН ЖЕТІСПЕУІ 
М8СЕЛЕГЕ АЙНАЛДЫ

Сарапшылардың айтуынша, 
тех  никалық мамандардың жетіс  -
пеуі елмізді де шығынға батырып 
отыр. Қазақстан құрылысшылар 
ода  ғының мәліметінше, экономи-
каның негізгі қозғаушы күші !нді-
ріс саласы болса, ондағы жұмыс 
кү        шінің тапшылығынан Қазақстан 
жыл сайын 468 миллиард теңге 
жо ғалтып отыр. Былтыр одақ мү  -
ше    лері еңбек ресурстарының тап -
шы     лығы тұрғысынан зерттеу жүр-
гізіп, әртүрлі бейіндегі ма      ман  дар-
дан 630 мың адам керек екенін 
анықта ған болатын. Яғни, әр 
компанияға шақ     қанда 10 ма ман-
нан жетіспейді. 

Алдағы 5 жылда елімізде 14 гиг-
аватт жаңа энергетикалық қуатты -
лық қолданысқа берілуі тиіс. Бұл 
туралы Президент !з Жолдауында 
айтты. Сондықтан маман даярлау 
мәселесі –  кезек күттірмейтін мә-
се  ле. Статистикаға сүйенсек, соң ғы 
үш жылда еліміздің энерге тика 
клас терінде маман саны 18 пайызға 
азайған. Мысалы, апатты жағдай-
дағы Риддер жылу беру орталығына 
100-ге жуық жұмысшы қажет. Шы-
ғыс !ңіріндегі стансаларға жергі-
лікті политехникалық кол ледж 
маман дайындайды. Кәсіп   орын-
дармен меморандумға да отырып, 
студенттер конвейер лер дің жаңа 
технологиясын үйреніп жүр. 

– Біз мамандарды кемінде 
3-4 жыл оқытамыз. Бұл уақыт 
ара лы ғында !ндіріс саласындағы 
та лап тардың !згеруі әбден мүм-
кін. Сондықтан оқу орда сының 
мате  риал  дық-техникалық база-
сын әр дайым жаңартып отыру 
керек, –  дейді техникалық уни    -
верситет про   ректоры Жадыра 
Қоңырбаева. 

Еліміздегі ірі !неркәсіп орын-
дары белгілі бір !ңірлерде ғана орн-
аласқан. Сол себепті аймақтарда 

даярланған кадрлар сұранысты то-
лық !тей алмайды. Сондықтан сала 
мамандары республикалық ең бек 
биржасын құрып, қажетті кә сіп 
иелерін !зге !ңірлерден табу ды 
ұсынып отыр. Айталық, зама науи 
металл балқыту құрылғы лары да 
бағдарламалауды қажет етеді. 
Мәселен, Aскемендегі мыс зауыты 
толықтай цифрландырылған. Күр-
делі қызмет автоматикаға жүкте   -
ліпті. Кешенде мыңдаған маман 
ең бек етеді. Жоғары оқу орындарын 
тәмамдаған жастардың біліктілігін 
арттыруға зауыт басшылығы жы-
лы   на 2 млрд теңгеден астам қаржы 
жұмсайды. Сондықтан !ндіріске 
келуге ниет еткендерден жаңа ІТ-
формациясын қалыптастыру мә  -
селе    сі к!терілген. Алайда бірін ші 
кезекте зерек жандарды табу қажет. 
Себебі Павлодар мен Қарағанды, 
Шығыс Қазақстан облыстарында 
техникалық мамандарға сұраныс 
ұсыныстан үш есе артық. 

– Елімізді толықтай қамтитын 
еңбек биржасын қалыптастыру 
маңызды. Сонда !зге !ңірдің ма -
ман дары да ірі !неркәсіптерде ең-
бек ете алар еді. Біз маман таппай 
қиналып отырсақ, басқа аймақта 
жұмыс таппай отырғандар қанша -
ма? –  дейді мыс зауытының !кілі 
Андрей Лазарев. 

ЖАС МАМАНҒА 
КЕДЕРГІ К@П

Техникалық маман тапшылы    -
ғын азайту мақсатында Жоғары 
білім және ғылым министрлігі ал-
дын алу шараларын қолға алыпты. 
Яғни, техникалық университеттер 
мен колледждер к!бейтіліп, қо-
сым ша білім гранттары б!лініп 
жа   тыр. Биыл техникалық маман  -
дыққа б!лінген мемлекеттік грант 
60 пайызға к!бейіп, 88 мың орынды 
қамтып отыр. Алайда жыл сайын 
техникалық мамандықтарға арнал-
 ған білім грантының саны еселеп 

артқанымен, жұмыссыздық дең   -
гейі     не байланысты техникалық 
ма мандардың жетіспеушілігі әлі 
күнге дейін байқалады.

Техникалық мамандарды арт-
тыру мақсатында 2012 жылдан бері 
Дуалды оқыту жүйесі жүзеге асы-
рылып келеді. Алайда білім сарап-
шыларының айтуынша, Дуалды 
оқытумен білім алған студент ке дер-
гісіз жұмысқа орналасып, то лық -
қанды білікті маман болады деу – 
қате пікір. Aйткені бағдарлама 
аясында оқу орны да, жұмыс беру ші 
мен студент те бірдей жауапкер ші  лік 
танытуы тиіс. Ал к!п жағдай да 
кәсіпорындар тәжірибеден !туге 
бар  ған жас маманға оң қабақ та ныт -
пайды. Aйткені маманды ғынан то-
лыққанды хабары жоқ студентке 
бә  рін басынан бастап үйрету, олар ды 
!ндіріс орында  рындағы құ   рал-
дармен тегін қамта масыз ету жұмыс 
берушілерге тиім сіз. Осы лайша, сту-
 денттің тә    жі     ри   беден !те  тін уа қы ты 
босқа кете ді. Мұндай кемші ліктің 
алдын алу тікелей оқу орын дарына 
байла    нысты. 

–  Дуал ды оқу аясында кәсіп -
орын дарға барған әр сту  дентке жеке 
т ә л і м  г е р л е р  б е к і  т і л е д і .  А л 
тәлімгерлікке бір студент үшін т!л -
енетін қаржы к!лемі аз. Сту    дент терді 
практи кадан !ткізгені үшін қаржы 
сұрай тындар да бар. Сон   дықтан 
кәсіп орындардың жауап         кершілігін 
кү шейтуге арнайы норма   тивтік акт 
қажет, –  дейді Та раз сер  вис және 
технология кол леджінің директоры 
Бекболат Маймышев. 

Жаңадан қабылданған ережеге 
сай енді жұмыс берушілердің дуал-
ды оқытуға жұмсайтын шы ғын    -
дары !телетін болды. Бірақ бұл да 
мәселені толыққанды шешпейді. 
Talap коммерциялық емес АҚ пре-
зи дентінің кеңесшісі Қадырбек 
Б! рікбековтің айтуынша, дуалды 
оқытудың кәсіпорындарға бірден-
бір пайдасы –  студенттерді арзан 
жұмыс күші ретінде пайдалана 
оты рып, !здеріне білікті маман 
дайындауы. 

–  Кейбір жұмыс берушілер 
студент келіп тәжірибеден !тсе, 
технологиям бұзылып қалады деп 
қорқады. Ал шетелде студенттерді 
практикалық оқыту ірі кәсіпорын-
дардың есебінен жүзеге асады. 
Біз де керісінше, мемлекет білім 
беруі үшін колледжге, практикадан 
!туі үшін кәсіпорынға қаржы 
б!леді, –  дейді Қадырбек Б!рік-
беков.

Нормативтік-құқықтық акті-
лерге былтыр енгізілген !згеріс 
бойын ша студенттің !ндірістік тә-
жірибеден !ткен уақыты оның 
еңбек !тіліне есептеледі. Орташа 
алғанда, бұл 6 айдан 1,5 жылға де-
йін. Осылайша, түлектер бұрын  нан 
бар жұмыс тәжірибесімен жұмысқа 
еш кедергісіз орналасуы керек еді. 
Алайда Қадырбек Б!рікбековтің 
пікірінше, 3 жыл оқыған студентте 
мұндай еңбек !тілінің болуы мүм -
кін емес. Aйткені әр маман дықтың 
оқу бағдарламасына сай орташа 
есеппен !ндіріске кететін уақыт 
3-4 айдан аспайды. 

–  Бізде дуалды оқыту жүйесінің 
аты бар. Бірақ жүйесі қалыптас-
паған. Дуалды оқытуды 90 пайызға 
енгіздік. Ал кәсіптік-техникалық 
бағыт бойынша оқитын студент-
тердің саны –  600 мың. Осыншама 
баланы дуалды оқытуға біздің кә -
сіп орындар жетпейді. Дуалды жүйе 
тек  жұмысшы мамандықтарға ар  -
налған. Біздікілер жүйе бойынша 
90-100 пайыз жұмысқа орналасты 
деп есеп береді. Бұл мүмкін емес, –  
дейді Қадырбек Б!рікбеков. 

Шыны керек, түлектердің 
жартысынан к!бі тәжірибеден 
!ткен кәсіпорын дарға барып 
жұмыс істемейді. BTS-Education 
консультанты Бауыржан +буов 
!ңірлерде болашақ маман дарды 
даярлау белгілі бір аймақ  тардың 
қажеттіліктеріне сәйкес жүргізілу 
қажеттігін жеткізді. Мы салы, 
Қызылорда қаласына сантех никтер 
қажет болса, бірінші кезекте 
оларды дәл сол жерде оқыту керек 
және осы тәжірибені !ңірлер 
бойынша қолдану керек деп есеп-
тейді. 

–  Оқыту жүйесі еңбек нары    ғы-
ның сұраныстарынан тыс қа лып 
жатыр және қалыптасқан жүйе 
адамды іс жүзінде жұмысқа дайын-
дамайды. Дуалды білім беру жүйе-
сін жақсарту үшін ең алдымен 
оқы   туды еңбек нарығына бай    ла-
ныс  тыру қажет, –  дейді Бауыр   жан 
+буов.

Ендеше техникалық бағытта 
маман дайындау мәселесін қайта 
қарау артық етпейді. 

Фараби  ЕРМЕКОВ:Фараби  ЕРМЕКОВ:

2025 жыл�а 	арай жа9анды	 деректер 
базасында�ы а	паратты	 деректер 
175 зеттабайт	а жетеді екен. «Б�л 
дегеніміз – әлемдегі электронды а	парат 
са	таушы алпауыттарды� ж�мысын біршама 
	иындатады деген с#з», – дейді америкалы	 
цифрлы трансформация саласы бойынша 
танымал сарапшы Douglas Karr. 

жеңілдеп, эко        номиканың �рлеуіне �з 
септігін тигізе ме?

– +рине, бір ғана мысал ай-
тайын. Мем  лекеттен берілетін суб-
сидия қазір шаруалардың !здері 
ұсынған мәліметтер арқылы ғана 
беріліп жатыр. Егін шаруа    шылы-
ғында да дәл осылай. Мүмкін, 
мем   лекет !тірік ақпаратқа сеніп, 
сан мың           даған қаражатты босқа 
таратып жат  қан болар. Оны біз 
нақ ты білмейміз. Сон   дықтан мәлі-
меттер базасының болуы ең басты 
деген мәселелердің алдын алуда 
!зінің ұтымдылығын к!рсете тініне 
сенім мол.

– «Мамандар қажет» деп қал-
дыңыз. Мәліметтер базасы үшін 
қан  дай мамандар даярлаған ж�н? 

– Сәкен Сейфуллин атындағы 
Қазақ агротехникалық зерттеу 
уни верситінің Геоақпараттық тех-
нологиялар орталығы 2015 жылы 
құрылған еді. Алғашқы кезең 
2015-2017 жылдары шетел тех-
нология  ларын зерделеп, қызмет 
жасау бағытын анықтау кезеңі 
болды.

Нәтижесінде ауыл шаруашы-
лық ба ғы тына басымдық берілді. 
Осылайша, 2018-2020 жылдар қа-
жет жабдықтарды алып, бес қа-
руымызды асынып, алғашқы ау-
қымды қолданбалы зерттеу 
жо              ба  ла     рымызды жүргіздік. Даму 
барысында құрамында 3 зертха-
насы бар, АAК цифр   ландыру 
саласындағы технология  лық 
құзы реттілік орталығы болып 
қай та құрыл дық. 2021-2023 жыл -
дары қа натын кеңінен жайып, 
бірнеше жобаны қатар жүргізіп, 
халық аралық деңгейде зерттеу-
лерді жа сауға қауқарымыз жете 
бастады. Міне, осы уақытта білікті 
мамандар қа жет екені белгілі 
болды. Біздің елде сала бойынша 
мамандар даяр лау жүйесінде де 
сәл ауытқу шы лықтар бар. Себебі 
құзы реттілік орталық үшін та-
лапқа сай ма ман  ның тек гио де-
зия, картаграфия саласынан б!-
лек, ақпараттық тех ноло гияны да 
меңгеруі қажет. Біз де осы қос сала 
екі басқа болып оқы   тыла тындық-
тан, қиындықтар туындап жатыр. 
Фран  ция дан ар найы мамандар 
шақыртып тәжі рибе алмасқан 
шақ та, олар маман дарды даярлау 
тұсына келгенде кедергі лердің 
к!п екенін айтты. Ен ді ол үшін 
!ндіріс пен жоғарыда аталған екі 
саладан да ма мандар бірігіп, ар-
найы білім беру бағдар ламасын 
жасауымыз керек. Бү гінде әре   -
кеттер жасап жатырмыз, бірақ 
бағ  дар  ламаны бекіту мен оны жа-
зып шығу ұзақ уақытты талап ете-
 ді. Кедергілер де жоқ емес. Деген-
  мен алдағы уақытта арнайы ма-
  ман дар дың болатыны шындық. 

– 8ңгімеңізге к�п рақмет!

Сұхбаттасқан Бердібек ҚАБАЙ
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Хал�ымызды
 �ткенінен сыр 
шертетін �астерлі м�ра тарихи-
мәдени жәдігерлер – �ткен тарихты
 
куәсі. Олар кейінгі �рпа��а аманат. 
Оны зерттеп, зерделеу, �ылыми 
айналым�а енгізу, кейінгі �рпа��а 
сыны мен сырын жо�алтпай жеткізу 
– парыз.

Бүгінде Батыс Қазақстан облысында 
жалпы саны 2 143 тарихи және мәдени 
ескерткіш болса, соның ішінде респуб-
лика лық маңызы бар 30 ескерткіш, жер-
гілікті маңызы бар 2 111 ескерткіш мемле-
кеттік тізімге енгізілген. 

Ұлттық тарих пен мәдениеттің құнды 
жәдігерлері болып есептелетін бұл байлы-
ғы мызды қалай қорғап жүрміз? Біз осы 
сұрақты БҚО-ның Мәдениет, тілдерді 
да мыту және архив ісі басқармасының 
басшысы Сайран Дүйсеновке қойдық. 

– Айрықша тарихи-мәдени мұра 
нысандарын қайта қалпына келтіру мен 
сақтау, музейлендіру  мәселелері отандық 
мәдениет саласы үшін қашанда )зекті 
екені белгілі. *ңірде 1996 жылдан бастап 
та рихи-мәдени мұраны есепке алу, қорғау 
және сақтау бағытында басқармаға қарас-
ты облыстық тарихи-мәдени мұраларды 
қорғау ж)ніндегі мемлекеттік инспек ция 
жұмыс істейді.  2022 жылы мекеме 
ғимаратына  ж)ндеу жұмыстары жүргізілді, 
сонымен б ірге  б)лінген  қаражат 
шеңберінде материалдық-техникалық 
базасын жабдықтау жалғасуда, – дейді 
басқарма басшысы Сайран Дүйсенов. 

Еліміздің заңмаларына сәйкес тарихи 
және мәдени ескерткіштердің бес түрі бар. 

Біріншісі, археология ескерткіштері. 
БҚО-да 1945 археологиялық нысан бар. 
Мәдени-тарихи ескерткіштердің екінші 
түрі – қала құрылысы және сәулет ескерт-
кіш тері. Аймақта бұл тізімге 135 нысан 
кіреді. Үшіншісі, ансамбльдер мен ке шен-
дер. Батыста 26 нысан осы тізім бойынша 
қорғауға алынған. Т)ртіншісі – киелі 
объектілер. Облыс бойынша Қазақстанның 
жалпыұлттық киелі нысандар тізіміне 9 
нысан енгізілген. Олардың қатарында 
Жайық қалашығы, Хан Ордасы музей-
қорығы, Тақсай қорғандар кешені, 
Жұмағазы Хазірет кесенесі (Дәдем ата), 

Ғұмар Қараш кесенесі, Дәулеткерей 
кесенесі, Алашорда музей, Сегізсай және 
Қырықоба қорғандар кешені кіреді. 

Тарихи-мәдени ескерткіштердің бе-
сін ші түрі – монументтік )нер құрылыс-
тары. 

– Біздің )ңірде ондай 37 нысан бар, 
–  дейді басқарма мамандары. 

Ескерткіш —  ұлттық тарих пен мәде-
ниеттің құнды жәдігері. Олар елдің )т ке-
нінен сыр шертетін халықтың байлы ғы 
ғана емес, тәрбие берудің құралы.  Ес керт-
кішті қорғау мен насихаттау мемле кеттік 
деңгейдегі шара болғанмен, оған жергілікті 
билік пен тұрғындар барынша атсалысуы 
керек.

– Орал қаласының тарихи-сәулет тірек 
жоспары  жасақталды. Бұл жергілікті жер-
дегі тарихи және мәдени ескерткіштердің 
аумағы мен орналасқан жерін тіркейтін 
құжат.  Аталмыш жоспар республика бо-
йын ша облыста ғана жасақталғанын және 
салалық министрлікпен келісілгенін атап 
)теміз. Биыл республикалық бюджет есе-
бінен 4 нысанға, соның ішінде Орал қала-
сындағы 1901 жылғы бұрынғы к)пес А. 
Каревтің үйі, қазіргі Ғ. Құрманғалиев 
атын дағы облыстық филармониясы мен  
1896 жылғы бұрынғы әскери шаруашылық 
басқармасы, қазіргі Х. Есенжанов атын-
дағы балалар және жас)спірімдер кітап-
хана сы ғимараттарын ғылыми-рестав-
рациялау жұмыстарына 252 млн теңге 
қаражат қарастырылған. Аталмыш жұмыс-
тар 2024 жылы аяқталатын болады. Ал  
1872 жылғы Хан Ордасы музей-қорығы 
құ ра мындағы Аурухана-амбулатория 
ғима раты мен 1842 жылғы  мемлекет және 
қоғам қайраткері А. Оразбаева үйіне 170 
млн теңге қаражат қарастырылған және 
биыл қайта қалпына келтіру жұмыстарын 
аяқтау жоспарлануда, –  дейді БҚО-ның 
Мәдениет, тілдерді дамыту және архив ісі 
басқармасының басшысы Сайран Дүйсе-
нов. 

Хан Ордасы музей-қорығында келуші-
лерді қабылдауға арналған  визит-орталық 
пен әкімшілік ғимаратының құрылысына 
432 млн теңге жұмсалды. Жұмыс  «Қара-
шыға нақ Петролеум Оперейтинг б.в.» 
ком паниясының инвестициялық қара-
жаты есебінен жүргізілді.  Қазан айында 
салтанатты ашылуы жоспарланып отыр. 
Бұл )з кезегінде музей-қорықтың инфра-
құрылымын жақсартып, туристік әлеуетін 
арттыруға себеп болары с)зсіз деп отыр 
мамандар. 

Облыс аумағында ғылыми-рестав-
рация лау жұмыстарын жүргізуді қажет 
ететін тарихи-мәдени ескерткіш баршы-
лық. Оларды реставрациялау үшін үлкен 
к)лемді жұмыс істелуі тиіс. 

Мәселен, Орал қаласының тарихи б)-
лігінде орналасқан бұрынғы 1864 жылғы 
орыс-қазақ мектебі. Ол қазір облыстық 
тарихи музей болып тұр.  Ал кезінде 
атамандар үйі болған ғимарат 1823 жылы 
салынған. Ол жерде қазір облыстық 
Полиция департаментінің емханасы бар 
госпиталі және бұрынғы типтік қалалық 
тұрғынжай бар. Бұдан б)лек, 1878 жылғы 
қазіргі Орал гарнизонының әскери про-
куратурасы ғимараттарына жедел түрде 
ғылыми-реставрациялау жұмыстарын 
жүргізу қажет. Осы жұмыстар үшін қазір 
мүдделі мемлекеттік мекемелермен келіс-
с)здер жүргізіліп жатыр, – деп мәлімдеді 
басқарма басшысы Сайран Темірғалиұлы. 

Бүгінгі ғаламдану процесінде ұлттық 
құндылықтарды сақтау мен )зінің бет-
бейнесін, ізгі дәстүрлерін сақтау жолын-
дағы күрес – ұлттық сананы сақтау күресі. 
Ұлттық сана тек ұлттық құндылықтар 
арқылы қалыптасады. 

Қарапайым тілмен айтқанда, ұлттық 
мәдени құндылықтар – белгілі бір ұлтқа, 
ұлт азаматына тән зат, адами қадір-қасиет, 
яғни халық ғасырлар бойы жинақтаған 
ұлттық рухани және материалдық құн-
дылықтар. Бұл ретте біздің кешегі жүріп 
)ткен жолымыздың куәсі тарихи ескерт-
кіш тердің келесі ұрпаққа аман-есен жетуі, 
аманатталуы аса қажет екенін ұғындырса 
керек. 

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

ТАРИХИ-МӘДЕНИ ЕСКЕРТКІШТЕР — ТАРИХИ-МӘДЕНИ ЕСКЕРТКІШТЕР — 

Атырауда салма�ы жарты келі 
болатын нәресте �мірге келді. Бес ай 
бойына жанса�тау б�лімінде �ар�ын-
ды ем �абылда�ан сәби жа�ында 
Атырау облысты� балалар  аурухана-
сына ауыстырылды. Бес ай ішінде 
небәрі екі келі салма� �ос�ан ша�а-
ла�ты
 �мір $шін к$ресі әлі жал�асып 
жатыр. 

500 ГРАМНАН БАСТАЛҒАН ОҚИҒА
Атырау перзентханаларының тарихында 

ең кішкентай сәби атымен енген нәресте 22 
аптасында )мірге келді. Iрі анасының 
қ ұ р с а ғ ы н а  ж а с а н д ы  ұ р ы қ т а н д ы р у 
нәтижесінде бітіпті. Ерекше жағдайда дүние 
есігін ашқан бүлдіршіннің анасы Анаргүлдің 
айтуынша, ол балалы болу үшін бірнеше рет 
ЭКО к)мегіне жүгінген. 

«Осы уақытқа дейін басты арманымыз 
сәби сүю болды. Шыны керек, бес рет ЭКО-
ның к)мегіне жүгіндім. Жүктілігім сәтті 
болып, енді сәби күтіп жүргенімде 22 аптада 
ауырып, перзентханаға түстім.  Дәрігерлер-
дің бақылауында болып, 22 аптада табиғи 
жолмен босандым. *мірге егіз әкелдім. 
Сәбиімнің біреуі т)рт сағаттан кейін 
шетінеп кетті. Қатты  күйзелісте бол ғасын, 
бұл қызымның да аман қалуына сен бестік 
танытқан едім. Қатты қорыққаны мнан 
сүтім тартылып кетті», – дейді 35 жас тағы 
Анаргүл.

 Дегенмен дәрігерлердің кәсіби шебер-
лігінің арқасында егіздің сыңарын аман 
сақтап қалудың сәті түсті. Дәрігерлер ша-
қалақтың жағдайы қалыпты екенін айтады. 
«Алайда шала туғандықтан, сәби оттегіге 
тәуелді, сол себепті әлі де түтікшесіз  оттегі 
бе ретін аппаратқа қосылған», – дейді дә-
рігерлер.

Мамандардың айтуынша, сәби біраз 
уақыт аппаратта болады. *йткені )мірге 
келгенде  )кпесі )те кішкентай болған. Сол 
себепті оңалып, қалыпқа келуі үшін уақыт 
керек. 

Бір қызығы, алақанның к)леміндей 
болып, ең кішкентай салмақта дүниеге 
келген нәрестенің «қарын шашын алу», 
«қырқынан шығару» секілді ырым-жорал-

ғы ларын дәрігерлер перзентханада дәстүрге 
сай атқарған. «Біреуі тырнағын, екіншісі 
шашын алып, шақалақтың үлкен )мір жо-
лына ізгі тілектерін жолдап, жақсы с)здерін 
арнады. Жас ананың ендігі арманы – сә-
биінің тыныс алу аппаратынан ажырап, )з 
еркімен дем алғанын к)ру», – дейді Атырау 
облыстық перинаталдық орталы ғының 
ресми )кілі Нұргүл Исмағұлова.

МАҚСОТ БАЛАҚАЙДЫҢ 
ОҚИҒАСЫ

Осыдан алты жыл бұрын Атырау 
облыстық перзентханасында 1 келі 260 
грамм салмақпен )мірге келген Мақсот 
жақында 1-сыныпқа барды. 

«Мақсот – біздің екінші ұлымыз. 
Б)пем ді алғаш к)ргенде қатты қорықтым. 
Кіп-кішкентай шақалақты қалай ұстаймын 
дейтінмін. Шыны керек, арманым – 
б)пемді қолыма алу болатын.  Қазір сол 
ұлым 6 жасқа жетті. Салмағы – 26 келі. 
Кейбір қатарластарынан да шымыр болып 
)сіп келеді, спортты жақсы к)реді. Тәубе 
деймін. Бірінші Алла, екінші Атырау облыс-
тық перинаталдық орталығының дәрігер-
леріне алғысым шексіз»,  – дейді балақайдың 
анасы Гүлзира.

Атырау қаласындағы №5 Ғ. Мүсірепов 
атындағы орта мектептің бірінші сыны-
бында оқып жатқан балақай болашақта 
атақты футболшы болуды мақсат етіп отыр.

ОЛАРҒА ЕРЕКШЕ 
КҮТІМ КЕРЕК

Жыл басынан бері Атырау облысында 
287 нәресте мерзімінен бұрын )мірге кел-
ген. Дәрігерлер мұндай нәрестелер ерекше 
жағдайда медициналық және әлеуметтік 
күтім к)рсетуді талап ететінін айтады.

Күнделікті тәжірибе к)рсетіп отырған-
дай, мерзімінен бұрын дүниеге келген 
сәбилердің к)пшілігінде физикалық әрі 
психологиялық даму жағынан проблемалар 
болады. 

«Шала туған нәрестелердің тыныс алу, 
ас қорыту, к)ру және есту қабілетінде проб-
лемалар болуы мүмкін. Соның салдарынан 
мұндай нәрестелерде демікпе немесе жүрек 
қызметінде созылмалы аурулардың даму 
қаупі жоғары. Кей жағдайда мұндай ба-
лалар дың тілі кеш шығып жатады. Сон дық-
тан мерзімінен бұрын туылған нәрестелер 
к)біне медициналық және психологиялық 
сүйемелдеуді қажет етеді», – дейді Атырау 
облыстық перинаталдық орталығының 
ресми )кілі Нұргүл Исмағұлова. 

Мамандар сәбидің мерзімінен бұрын 
тууына нақты не себеп болатынын д)п 
басып  к)рсету қиын екенін айтады.

«Ана бір баласын )мірге мерзімінен бұ-
рын әкелген болса, келесі жүктілік сце-
нарийінің де осылай қайталануы әбден 
мүмкін. Iдетте мұндай проблемалар 
ананың саулығында қиындықтар болған 
кезде туындап жатады.  Кейде шамадан тыс 
артық салмақтың немесе жеткіліксіз сал-
мақ тың болуы, қан қысымының жоғары 
болуы, стресс, дене жарақатын алу, қант 
диабеті, инфекциялық аурулар да нәресте-
нің мерзімінен бұрын )мірге келуіне себеп 
болуы мүмкін. Мұндайда сәби аман-есен 
болса, ол әрине олжа. Дегенмен дүниеге 
сәби әкелу – үлкен жауапкершілік. Сон-
дықтан аналарымыз денсаулығын күтуге 
к)п к)ңіл б)луі керек», – дейді Нұргүл 
Исмағұлова.

ЖЫЛ САЙЫН 15 МИЛЛИОН 
С�БИ ЕРТЕ ТУАДЫ

Дүниежүзілік денсаулық сақтау ұйымы-
ның мәліметі бойынша, әлемде жыл сайын 
15 миллион бала мерзімінен бұрын, яғни 
жүктіліктің 37-ші аптасына жетпей )мірге 
келеді. Бұл  –  әрбір оныншы бала ерте 
туылады деген с)з.  Бүгінде әлемде 
мерзімінен бұрын босану деңгейі шамамен 
15%-ға жетіп отыр. Жаһандық статистика 
к)рсетіп отырған дай, сәби )лімінің 70 
пайызы негізінен шала туған шақалақтар 
арасында тіркелуде. 

Iрине, жүктілік барысында аналар дәрі-
герлік тіркеуге алынып, арнайы бақылаудан 
)тіп жатады. Бірақ бұл жағдайдың )зі нәрес-
тенің мерзімінен бұрын )мірге келуінің 
алдын-алуға к)мектесе алмай жатады. Сон-
дықтан мамандар болашақ аналарға жүкті-
лікке мұқият дайындалуды және жоспарлау 
кезеңінде ерте босанудың алдын алу үшін 
денсаулықты толық тексерістен )ткізіп 
алуды ұсынып отыр.

Баян ЖАНҰЗАҚ

Дүниежүзілік денсаулық 
сақтау ұйымы ның мәліметі 
бойынша, әлемде жыл сайын 
15 миллион бала мерзімінен 

бұрын, яғни жүктіліктің 37-ші 
аптасына жетпей "мірге келеді. 
Бұл  –  әрбір оныншы бала ерте 

туылады деген 
с"з.
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ЕҢ КІШКЕНТАЙ АДАМ:
КЮВЕЗ АРТЫНДАҒЫ ӨМІР

Алматыда жоғары оқу орнын біті-
ріп, экономист-менеджер маманды-
ғын алып шыққан  Айболат ойлана 
келе, жиһаз жасаумен айналысқан 
әке сі нің ісін жалғастыруды дұрыс 
к)реді. Қазір )зінің таңдауы дұрыс 
болға нына к)зі жетіп отыр. Жергілікті 
жердегі  бизнесін табысты әрі тұрақты 
деуге болады. Кәсіпорын алғаш іске 
қосылған кезден бері )зінің сапалы 
қызметімен  ел сеніміне ие бола білді. 
Қазір жергілікті тұрғындар мен мемле-
кеттік мекемелер арасында тұрақты 
тұтынушылары пайда болды. *зара 
ын ты мақтастықта жұмыс істейтін  ең-
бек ұжымы қалыптасты. Бұрыннан 
істеп келе жатқан тәжірибелі шеберлер 
келген жас мамандарды оқытып, үйре-
тудің арқасында қатарларын толық-
ты рып отырады. Балпық би ауылын-
дағы «Айболат» ЖШС – жиһаз цехы 
қазір аудандағы ғана емес, облыстағы 
ең ірі цехтардың бірі. Ай сайын кемін-
де 10 тапсырысты табысты орындайды. 

– Компьютермен басқарылатын 
арнайы заманауи станоктар сатып 
алып, орнатудың арқасында қазір 
шеберханадағы қол еңбегі 50 пайызға 
азайды. Бізде бүгінгі күн талабына сай  
4 құрылғы бар. Олардың әрбірінің 
құны 2,5 мен 8 млн теңгенің аралы-
ғында. Осы станоктардың к)мегімен 
кесеміз, тегістейміз, пленкамен 
қаптаймыз, )рнектер саламыз. Бояу, 
әрлеу жұмыстары қолмен атқарылады. 
Құрылғылардың ең жаңаларының бірі 
– биыл сатып алған триммер. Қалған-
дарын бұрынғы жылдары сатып алдық.  
«Даму» қоры арқылы 7 жылға 14% 
не сие алдым, оның 7-%-ін )зім т)лей-
мін, қалғанын мемлекет субсидия-
лайды. Бұл едәуір қолдау болды. Бүгін 
біз шкафтардың барлық түрін, сондай-
ақ ішкі есіктер шығарамыз. *ндіріске 
арналған материалдар мен фурни-
тураны Алматы қаласынан сатып әке-
леміз. Бүгінде бізде жасалған жиһаз-
дарға жергілікті тұрғындармен бірге 
облыстың басқа аймақтарынан да 
тапсырыстар түседі. Жиһазды әр са-
тып алушының қалауы мен мүмкіндік-
теріне қарай, әрі  түрлі модификация 
мен конфигурацияға сүйене отырып 
жасаймыз. К)біне клиенттер )здерінің 
интерьеріне сай дизайн мен түстерді 
ұсынып жатады. *лшем жасаудан бас-

тап дайын )німді жеткізуге дейін түгел 
бастан-аяқ атқарамыз. Тауарларымыз-
дың сапасы мен қызмет ету мерзім-
деріне кепілдік береміз, – дейді жиһаз 
цехының директоры Айболат Махай. 
«Айболат» ЖШС алдағы уақытта 
тендерлерге қатысуға ниетті. Кәсіпкер 
үлкен тапсырыстарды орындауға 
)зінің де, командасының да тәжі-
рибесі,  құрал-жабдықтары мен 
мүмкіндіктері жететініне сенімді.

Цехтағы жиһаз жасау )ндірісінде 
4 адам еңбек етеді. Олардың екеуі – )з 
ісін мықтап меңгерген нағыз шебер-
лер.  Жалақылары 200 мың теңгеге 
жуықтайды. Сонымен бірге орындал-
ған тапсырыстар санына байланысты 
шеберлерге негізгі жалақыға қосымша 
ақы т)ленеді.

– Күрделігіне байланысты бір 
тапсырысты орындауға 7 күнге дейін 
уақыт кетеді. Егер бояу қажет болса, 
онда одан да к)п уақыт жұмсалады. 
Жал пы, бұл салада 2005 жылдан бері 
ең бектеніп жүрмін. Алғашында Алма-
тыда жұмыс істедім, ол жақтан к)п 
нәрсені үйрендім, кейін туған жеріме 
оралып, жерлестеріме к)мектессем 
деп шештім. Қазір осы цехта екбек 
ете мін. Біраз жыл болды. Жұмыс жақ-
сы жүріп жатыр. Жергілікті жастарға 
да мамандығы мен тұрақты табысы 
болуы үшін білгенімді  үйретуге тыры-
самын, – дейді цех шебері Серік 
Сметұлы. 

К)ксу ауданы әкімдігінің мәліме-
тінше, ауданда 3 950 кәсіпкер бар, олар 
негізінен ауыл шаруашылығы, қызмет 
к)рсету, тамақтану, жеңіл )неркәсіп, 
туризм салаларында еңбек етеді. 2023 
жылдың қаңтар-тамыз айларында 
Жетісу облысында жұмыс істеп тұрған 
ШОБ субъектілері саны 59,7 мың-ға 
жеткен. *нім мен к)рсетілген қызмет 
к)лемі 133 млрд теңгеден асыпты. Бұл 
рет те 2023 жылғы қаңтар-тамызда 
бюджетке салық түсімдері 2022 жыл-
дың осындай  кезеңімен салыстырғанда 
46,7%-ға ұлғайып, 27,7 млрд теңгеге 
жеткен. Жалпы, облыс бойынша  Тал-
дықорған қаласы мен 7 аудан оң )сім 
к)рсетсе, соның ішінде К)ксу ауданы 
бұл к)рсеткішті 2,4 есеге ұлғайтқан.

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы 

ЖИҺАЗДЫҢ ДА 
ЖИҺАЗЫ БАР

Бала кезден к�збен к�ріп, �олмен �стап ж$рген кәсіпті
 тізгінін 
�стап, әкені
 ісін жал�астыр�ан к�ксулы� Айболат Махай «Даму» �оры 
ар�ылы несие алып, жи'аз жасайтын цех ашып, �ндірісті
 толы� 
кезе
ін іске �осты. )орды
 к�мегі де кәдесіне жарады. Дегенмен 
бизнесіне �зіні
 жеке �аражатын салды. Заманауи жабды�тар сатып 
алып, орнатты. 

ҰЛТ БАЙЛЫҒЫ 
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БАЙҚАУДА 
ТОП ЖАРДЫ

�аза�станды� суретші �семг�л С�лейменова британды� 
Golden Time Talent халы�аралы� бай�ауыны� «Кескіндеме» 
номинациясы бойынша же�імпаз атанды.
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Азия ойындарының аяқталуына да санаулы 
күндер қалды. Он бірінші жарыс күнінің 
есебі бойынша ел қоржынында 5 алтын, 
11 күміс және 34 қола жүлде бар. 

ÒÒөðåøіëåð 
өðåøіëåð 

«Кескіндеме» номинация-
сына 30-дан астам елден 190 адам 
қатысты. Байқауда «Ана мен 
бала» туындысы үздік танылды.

 – Жеңіске жеткенім туралы 
кеше білдім, басында тіпті сен-
бе  дім, бірақ түсінген кезде б"лі-
суді ж"н к"рдім. Мен бала кезім-
нен сурет саламын, балалар 
к"р  кем  сурет мектебін және 
«Шабыт» "нер университетін 
бітірдім, – дейді 'семгүл.

Суретші коммерциялық жо-
ба лар үшін әртүрлі техника мен 
стильде жұмыс істейді. Де ген мен 
жеңімпаздың жұмысынан ұлттық 
ерекшелік элементтерін жиі к"-

ру ге болады. Бұған дейін «Ана 
мен бала» картинасы 'сем гүлдің 
к"р месінің негізгі б"лігі ретінде 
жақсы пікірге ие болған.

 – Байқауға жиі қатыспаймын. 
Бұл байқауға қатысу туралы ше-
шім кенеттен қабылданды. Жазда 
к"рмем "ткенде, авторлық кар-
тиналар сериясын салдым. Орта-
лық экспонат «Ана мен бала» 
кар тинасы болды. Оның адам-
дарға қатты ұнағанын, жұрт одан 
к"з алмағанын байқадым. Мұн-
дай байқаудың "тіп жатқанын 
к"ріп, бірден қатысуға "тінім 
беруді шештім, – деді суретші. 

Аударма жұмысымен 'зер бай-
жанның к"рнекті әдебиет "кіл-
дері П. Хәлилов, М. Ибра хи м ов, 
К.Па шаева, Ф. Агаева,Е. Ку лиев, 
Ф. Вәлиева айналыс қан.

– Жинаққа Қазақстандағы 
Абай Құнанбаев мемориалдық 
кешені ұсынған архивтік мате-
риалдар, сондай-ақ 'зербайжан-
дағы музей материалдары ен гі-
зілді. Оған қоса, жинақта мақала-
лар түрінде публицистика ұсы-
ныл ған. Жинаққа салынған су-
рет тер де ұлы ойшыл "мір сүрген 
дә уір мен уақытты бейнелей-
ді, –  деді  Президент орталығы 
ди рек торының орынбасары Бо-
таг"з Қайыпова.

Кітаптың тұсаукесеріне қоғам 
және саясат қайраткерлері, оның 
ішінде Халықаралық түркі мәде-
ниеті мен мұрасы қорының пре-
зи денті Гүлнай Эфендиева, Түркі 
академиясының президенті Ша-
һин Мұстафаев, Парламент Се-
натының депутаты Руслан Рүс-
темов, «Егемен Қазақстан» рес-

публикалық газетінің бас дирек-
торы Дихан Қамзабекұлы келді.

– Абай Құнанбаев Қазақ стан-
да және бүкіл әлемде классик, 
ақын, ойшыл, композитор ретін-
де танымал. Қазақ халқына сіңір-
ген зор еңбегінің бірі – Ыбырай 
Алтынсаринмен қатар қазіргі 
әде би қазақ тілінің негізін қала-
ғаны. Ол іс жүзінде қазақ және 
орыс әдебиеті, қазақ ақын поэ-
зиясы мен Шығыстың класси-
калық поэзиясы арасында мәде-
ни к"пір құра алды. Абай – қазақ 
тілінде классикалық шығарма-
ларды жаза бастаған алғашқы 
адам, ол қазақ зиялылары буы-
нына әсер етті. Абай Құнанбаев-
тың шығармалары мен идеяла-
рында тәрбиеленген дәл осы 
зи я  лы қауым отаршылдыққа 
қар  сы қозғалыстарды басқарды, 
– деді Түркі академиясының 
президенті Шаһин Мұстафаев.

К.ҚАРҚЫН

АБАЙ ӘЗЕРБАЙЖАН 
ТІЛІНЕ АУДАРЫЛДЫ

 Президент орталы%ы Халы�аралы� т�ркі мәдениеті мен 
м(расы �орымен бірлесіп, «Абай �зербайжанда және әлемде» 
жина%ын таныстырды. О%ан Абайды� әзербайжан тіліне 
аударыл%ан +ле�дері, әндері, �ара с+здері, «Абай жолы» 
романынан �зінділер енген. 

ШЕШІМІМЕНШЕШІМІМЕН

ЖАНКҮЙЕРЛЕРЖАНКҮЙЕРЛЕР
êåëіñïåéäіêåëіñïåéäі

БЕСІНШІ АЛТЫНДЫ 
ВЕЛОШАБАНДОЗ АЛДЫ

Велошабандоз Алексей Луценко тас-
жолдағы жекелей сайыста 39,7 шақырымды 
48:05.75 уақытта еңсеріп, жазғы Азия ойын-
дарының чемпионы атанды. Қазақстанның 
еңбек сіңірген спорт шебері А.Луценко 2014 
жылы Оңтүстік Корея "ткізген Азия 
ойындарында да чемпион атанған еді. Ал 
2018 жылы Индонезия ұйымдастырған 
жазғы Азия ойындарында жекелей сында 
һәм топтық тартыста алтын медаль олжа-
лаған болатын. Осылайша, орда бұзар отыз 
жастағы Алексей Луценко жазғы Азия 
ойындарының үш дүркін чемпионы атанды. 

Жеңісті жолды тағы бір велоспортшы 
Рината Сұлтанова жалғастырып, Азия 
ойындарының қола жүлдегері атанды.  Ол 
тасжолдағы жарыстың жекелей сынына 
қа ты сып, мәре сызығын үшінші (+1:00.11) 
болып кесті. Pзбекстан "кілі Ольга Забе-
линская (24:35.99) мен жапониялық Эри 
Ёнамине (+59.60) бірінші және екінші 
орын ды "зара б"лісті. 

Ал ағайынды Емельяновтар Азия ойын-
дарының күміс жүлдегері атанды. Олар 
каноэ есуден 1 мың метр қашықтықта мә-
реге "збекстандықтардан кейін екінші бо-
лып жетті. Үндістандықтар үздік үштікті 
түйін деді. Айта кету керек, бұған дейін 
Сергей Тимур Хайдаровпен бірге Азия 
алтынын алса, Тимофей жекелей сында 
қола жүлдеге қол жеткізген болатын. Ал дәл 
осы сайыс түрінде әйелдер құрамасынан 
Маргарита Торлопова мен Ульяна Киселева 
күміс жүлде иеленді. М.Торлопова мен 
У.Киселева 200 метр қашықтықта каноэдан 
жұптасып "нер к"рсетуде тек қытайлықтарға 
ғана есе жіберді. Pзбекстандық дуэт қола 
жүлдені қанағат тұтты. Осылайша, жарыс-
тың оныншы күні қазақстандық ескекшілер 
Азиадада қос күміс, бір қола жүлдеге ие 
болды. Қола медальды 18 жастағы Мария 
Бровкова еншіледі. Ол бір адамдық каноэда 
200 метр қашықтықта мәре сызығын үшін-
ші болып қиды. Қытай спортшысы чемпион 
атанса, таиландтық ескекші екінші келді. 
Бұл – батысқазақстандық Мария Бровко-
ваның Азия ойындарындағы екінші жүлде-
сі. Ол Руфина Искаковамен бірге 500 метр 
қашықтықта жұптасып, каноэ есуде күміс 
медаль олжалаған болатын.

М.Бровкованың жеке бапкері, анасы 
Елена Бровкованың айтуынша, бұл Азия 
ойындарында ескек есуден олимпиадаға 
жолдама үлестірілмейді. Алдағы жылы 
к"ктемде лицензиялық Азия чемпионаты 
"тетін болады.

Ал жанкүйерлер мүлдем жеңіс күтпеген 
батут гимнастикасынан Данил Мұсабаев 
күміс медаль иеленді. Қазақстандық спорт-
шы финалда 57.100 ұпай жинап, екінші 
орынға қол жеткізді. Бас жүлде қытайлық 

Лангю Янге бұйырса, жапондық Хирото 
Ямада үздік үштікті түйіндеді.

Осылайша, жарыстың оныншы күні ел 
қоржынына жеті медаль түссе, он бірінші 
күні үш медаль алдық. Атап айтсақ, кеше 
қазақ стандық балуан Азат Садықов пен 
боксшы Наталья Богданова қола жүлдегер 
атанды. А.Садықов 77 келіге дейінгі салмақ-
та күреспей-ақ жүлдегерлер қатарына ілікті. 
Оның қарсыласы, камбоджалық Кео Соп-
хак жарақатына байланысты кілемге шық-
қан жоқ. Тағы бір қазақстандық Мақсат 
Сайлау 87 келіге дейінгі салмақта қола 
жүлде үшін бәсекеде жапониялық Масато 
Суми мен күресіп, қарсыласына еш амал 
қыла алмады – 1:9. Осылайша, байрақты 
бәсекені бастаған қазақстандық балуандар 
алғашқы күні бір күміс, бір қола жүлдеге 
қол жеткізді. Ал бүгін грек-рим күресінен 
екі салмақта жеңімпаз-жүлдегерлер анық-
талады. Содан кейін әйелдер күресіне кезек 
тиеді.6 қазан күні жарысты еркін күрес 
шеберлері қорытындылайды.

АСЛАНБЕККЕ 
АЛТЫН БҰЙЫРМАДЫ

Бокс бәсекесінде қазақстандық Наталья 
Богданова жартылай финалда 66 келіге 
дейінгі салмақта таиландтық Суваннафенг 
Джанджаймен қолғап түйістіріп, үш рет 
нокдаун алып, нокаутпен жеңіліп қалды. 
С"йтіп, ол финалдан тыс қалып, қола 
жүлдені қанағат тұтты. Қазақстаннан бокс 
финалында Қамшыбек Қоңқабаев пен 
Карина Ибрагимова ғана "нер к"рсетеді. 
Бокстан әлем чемпионы Асланбек 
Шымбергенов те Азия ойындарында қола 
жүлдені қанағат тұтты. Қазақстан ұлттық 
құрамасының капитаны А.Шымбергенов 
71 келіге дейін салмақта 2021 жылғы әлем 

чем пионы, жапониялық Севон Окадзава-
мен қолғап түйістірді. Ширек финалда 
"збекстандық әлем чемпионы Асадхуджа 
Муйдинхуджаевтан т"решілер шешімімен 
алғашқы екі раундта жеңіліп жатып, ақыры 
нокаутқа жіберген Асланбекке барша қазақ 
елі осы Азия ойындарында үлкен үміт 
артқан еді. Бірақ бабы келіскен капитанға 
бармақтай бақ бұйырмады. Спорт сарапшы-
лары мен жанкүйерлер «т"решілер Аслан-
бекке әділетсіздік жасады» деп отыр. Себебі 
қарсыласы С.Окадзава – "те жылдам қи-
мыл дайтын, қаша жүріп, ұпай алуға тыры-
сатын боксшы. Соған қарамастан бірінші 
раундта бес т"решінің үшеуі Асланбек 
басым деп тапты. Екінші кезеңде де солай 
болды. Алайда т"решілер жекпе-жек 
қорытындысында жеңісті жапониялық 
боксшыға беріп жіберді – 2:3. Енді С.Окад-
зава алтын жүлде үшін тайбэйлік Кан Чиа 
Вэймен таласады. Қазақстан бокс феде-
рация сы Азия ойындарының жартылай 
финалында қола медаль алған Асланбек 
Шым бер геновтің соңғы жекпе-жегіне қа-
тыс ты Халықаралық олимпиада комитетіне 
ресми жүгініп, наразылық білдіретін бол-
ды. 

– Т"решілердің Азия ойындары та-
рихындағы ең әділетсіз шешімі. Құрметті 
жанкүйерлер, әлем чемпионы, Қазақстан 
құрамасының капитаны Асланбек Шым-
бер геновтің жартылай финал кездесуінде 
т"решілердің "те әділетсіз шешіміне қа-
тысты "рескел оқиға болды. Шымбергенов 
бүкіл жекпе-жек бойы жапониялық Севон 
Оказаваны соққының астына алды. Жұды-

рық тары қарсыласқа дәл тиіп жатты. Бар-
лық жағынан мықтырақ әрі басым болды. 
Бірақ олар Шымбергеновтың қар сы-
ласының қолын к"терді. Халықара лық 
олим пиада комитеті IBA-дағы т"ре шілікке 
әрдайым шағым білдіріп келген еді, бірақ 
Ханчжоудағы Азия ойындарының жарты-
лай финалында болған оқиға тым шек тен 
шығып кетті, – деп мәлімдеді бокс фе де-
рациясының президенті Кеңес Рақы шев. 

Осыған байланысты Қазақстан бокс 
федерациясы Азия ойындары бойынша 
ХОК т"решісіне "з пікірлерін ресми түрде 
жолдады.

– Бұл ретте турнирдің ең мықты бокс-
шылары біздің былғары қолғап шебер лері-
мен бірдей жеребеге түсуі, жалпы жеребенің 
"ткізілу реті, т"решілердің жұмысына 
сұрақтар туындатты. Ал жергілікті боксшы-
ларға «қызыл кілем» т"селді. ХОК қамқор-
лы ғындағы турнирлерде т"решілер шеші-
міне наразылық пен шағым беруге бол-
майды. Қазақстан — бокс державасы, 
бокстың к"шбасшысы ретінде рингтегі 
мұндай әділетсіздік фактілерімен келісе 
алмайды. Мен "з тарапымнан Асланбек 
Шымбергеновке жеке қолдау білдіремін! 

Мұндай фактілер капитанымызды сындыр-
майды, еңсесін түсірмейді деп сенемін және 
ол бокстан ең маңызды халықаралық тур-
нир лерде Қазақстан Туын биікте желбіретеді 
деп ойлаймын,– деді Кеңес Рақышев. 

Осылайша, бокс федерациясы да, 
жанкүйерлер де шаршы алаңдағы жекпе 
жектің әділетсіз "ткенін айтып отыр. Тіпті, 
желі қолданушылары жапониялық боксшы 
Севон Окадзаваның парақшасына кіріп, 
жүлдені Асланбекке қайтарып беруді 
жаппай жазып жатыр. Алайда халықаралық 
жарыста т"решілердің шығарған шешімі 
"згермейді. Ендеше қолдан келер басқа 
амал жоқ. Ал капитан Асланбек Шым-
бергеновке жасып қалмай, олимпиадада 
алтын алуына  тілектеспіз!
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